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ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВ KASPI.KZ 
КОМ  ПАНИЯСЫ НЫҢ НЕГІЗІН ҚА ЛАУ ШЫЛАР 
ВЯЧЕСЛАВ КИМ МЕН МИХАИЛ ЛОМ ТАДЗЕНІ 
ҚАБЫЛДАДЫ.

Президентке Kaspi.kz компаниясы қыз метінің нәтижелері 
мен шағын жә не орта бизнесті дамытуға арналған жаңа 
сервис құру жоспары ж�нінде мә лімет берілді.

Мемлекет басшысына ұсынылған ақ паратқа сәйкес, 
бүгінде 700 мыңға жуық отандық кәсіпкер �з бизнесін Kaspi.kz 
технологияларының к�мегімен да мытып жатыр. Биылғы 

бірінші жар ты жылдықтың �зінде тауарлар мен қыз  меттер үшін 
12 триллион теңге к� ле мінде қолма-қол ақшасыз т�лем жаса-
лып, 150 мың жеке кәсіпкер тіркелген.

Мемлекеттік органдармен бірлесіп әзір  ленген онлайн-
сервистердің к� ме гі мен қазақстандықтар салықтарды мер-
зімінде т�леу мүмкіндігіне ие бол ды. 2024 жылдың 6 айында 
аталған қыз    меттер арқылы бюджетке 1,1 трил лион теңгеден 
астам салықтар мен бас қа да т�лемдер түскен.

Қасым-Жомарт Тоқаев еліміздегі ша ғын және орта кәсіп-
кер лікті �ркен де тудің маңызды екенін атап �тіп, Kaspi.kz 
акционерлеріне қолдау біл дірді.  
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БҰҒАН СЕНУ ҚИЫН, БІРАҚ ҚАЗІРГІ ӨРТ СӨНДІРУ ДЕПОСЫН 
САЛУ ЖОБАЛАРЫНЫҢ СОҢҒЫЛАРЫ ТЕК 2042 ЖЫЛЫ АЯҚТАЛМАҚ. 
ОСЫНЫҢ ӨЗІ САЛАНЫ ҚАРЖЫЛАНДЫРУДА ҚИЫНДЫҚ БАРЫН 
КӨРСЕТЕДІ. БЫЛТЫРҒЫ ЖАЗДА АБАЙ ОБЛЫСЫНДА ҚАУЛАҒАН, 
СЕМЕЙ ОРМАНЫН, ДАЛАНЫҢ ДА БІРАЗ АУМАҒЫН ЖАЙЛАҒАН 
АЛАПАТ ӨРТ 15 АЗАМАТТЫ МЕРТ ЕТТІ. 12 МАУСЫМДА ҚАЗАҚСТАН 
АЗА ТҰТТЫ. БҰЛ ӨРТ 2023 ЖЫЛҒЫ ДҮНИЕЖҮЗІНДЕГІ ЕҢ ІРІ ӨРТТІҢ 
БІРІ ДЕП ТАНЫЛҒАН. СОНДА ҚҰТҚАРУШЫ-ӨРТ СӨНДІРУШІЛЕРДІҢ 
ЖАҒДАЙЫ АУЫР, ЖАРАҚТАНДЫРЫЛУЫ НАШАР ЕКЕНІ ЖАРИЯ 
БОЛДЫ. СОДАН БЕРІ НЕ ӨЗГЕРДІ? 

Жыламасын бала, 
МҰҢАЙМАСЫН АНА!

ЖЫЛ САЙЫН ҚОҒАМДА ҚЫЗ-КЕЛІНШЕКТЕР МЕН БАЛАЛАРҒА 
ҚАТЫСТЫ ЖАЙСЫЗ ОҚИҒАЛАР САНЫ АРТЫП КЕЛЕДІ. ӘЛЕУМЕТТІК 
ЖЕЛІНІ АША ҚАЛСАҢЫЗ, МІНДЕТТІ ТҮРДЕ ОТБАСЫНДАҒЫ ЗОРЛЫҚ-
ЗОМБЫЛЫҚ ТУРАЛЫ ЖАҢАЛЫҚҚА КӨЗІҢІЗ ТҮСІП, КӨҢІЛІҢІЗ 
ҚҰЛАЗИДЫ. ОСЫ УАҚЫТҚА ДЕЙІН ЗОРЛЫҚ-ЗОМБЫЛЫҚ ТАҚЫРЫБЫ 
ТАЛАЙ ЖЕРДЕ АЙТЫЛЫП ТА, ЖАЗЫЛЫП ТА КЕЛДІ. ОСЫ БІР ШУЛЫ 
ТАҚЫРЫП ТҮРЛІ ОРТАДА ҚЫЗУ ТАЛҚЫҒА ТҮСТІ, ҚОҒАМДЫҚ РЕЗОНАНС 
ТУДЫРДЫ. АҚЫРЫ КӨПТІҢ ТІЛЕУІ ҚАБЫЛ БОЛЫП, БИЫЛ ЕЛІМІЗДЕ 
ӘЙЕЛДЕР МЕН БАЛАЛАР ҚҰҚЫҒЫН ҚОРҒАЙТЫН ЖАҢА ЗАҢ 
ҚАБЫЛДАНДЫ.

Осы ретте аталған заңның енгізілуіне қоғамда ашық к�рініс тапқан келеңсіз 
оқиғалардың да ықпал еткенін атап �ткеніміз ж�н. Ішкі істер министрлігінің 
дерегінше, былтыр полицейлерге республика бойынша 125 мыңға жуық арыз келіп 
түскен. Жаңа заңнама шеңберінде (2023 жылдың екінші жартыжылдығында) 
тұрмыстық жанжалдар бойынша 50 мың �тініш қаралған. Сол �тініштердің 64 
пайызына әкімшілік іс жүргізілген. ;кімшілік қамауға алынғандардың саны екі 
есеге артса, сотта 27 мыңнан астам отбасы татуласқан. 

(Жалғасы 5-бетте)

ШАҒЫН және ОРТА БИЗНЕСТІ 
ДАМЫТУ ҚАЖЕТ
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ҚҰРЫЛЫС НЕГЕ 
ҰЗАҚҚА СОЗЫЛАДЫ?

Т�тенше жағдайлар министрлігі 
�ртке қарсы мемлекеттік қызмет-
тер  дің ғимараттарын жаңғырту 
қа  лай жүріп жатқаны туралы ақ па-

рат ұсын  ды. 2024 жылдың ба сын да-
ғы жағ дай бойынша республика 
бойын ша жоспарланған 121 де по-
ның 17-сі ғана қолданысқа берілді. 
Қал ғаны қай да? 

(Жалғасы 4-бетте)

Елордада 187 мектеп бар. Оның 110-ы – мемлекеттік, 
70-і – жекеменшік, 7-і – республикалық. Бірақ мемлекеттік 
мек тептердің 35 пайызы ғана  қазақ тілінде оқытатын білім 
ордалары. >кініштісі, к�рсеткіш осындай болса да, жыл 
сайын жалпы білім беретін мектептерде қазақ сыныптары 
қыс қарып жатыр. Мәселен, Астана қаласындағы №91 
мек теп-гимназиясы директорының тәрбие ісі ж�ніндегі 

орын басары Гүлнұр Ораққызының айтуынша, жыл сайын 
мек тепке алғаш қадам басқан балалардың 80 пайызы орыс 
сы ныбына қабылданады. Бұл – ата-аналардың таңдауы. 
Балабақшадан орыс тобына барып, ана тілімізге шорқақ 
�с кен балаға оңайырақ болу үшін мектептегі орыс сы ны-
бын таңдайды. 

(Жалғасы 7-бетте)

Орыс сыныбында оқып жүр
ТАЛАЙ ҚАЗАҚ БАЛАСЫ

БИЫЛ ЖАҢА ОҚУ ЖЫЛЫНДА АЛҒАШ РЕТ МЕКТЕП ТАБАЛДЫРЫҒЫН АТТАЙТЫН 382 МЫҢ БАЛАНЫҢ 
70 ПАЙЫЗҒА ЖУЫҒЫ МЕМЛЕКЕТТІК ТІЛДЕ БІЛІМ АЛУҒА НИЕТ БІЛДІРГЕН. АЛ ЕЛОРДАДА ҚАЛАЛЫҚ 
БІЛІМ БАСҚАРМАСЫНЫҢ МӘЛІМЕТІНШЕ, 1-СЫНЫПҚА 28 МЫҢ БАЛА БАРАДЫ ДЕП ЖОСПАРЛАНЫП 
ОТЫР. БҮГІНГЕ ДЕЙІН ҚАБЫЛДАНҒАН 24 МЫҢ БАЛАНЫҢ 62 ПАЙЫЗЫ ҚАЗАҚ СЫНЫБЫН, 38 ПАЙЫЗЫ 
ОРЫС СЫНЫБЫН ТАҢДАДЫ ДЕГЕН КӨРСЕТКІШ БАР. МЕКТЕП ҚАБЫРҒАСЫНА ЕНДІ ҒАНА ҚАДАМ 
БАСҚАН ҚАЗАҚ БҮЛДІРШІНДЕР АНА ТІЛГЕ ҚАНЫП ӨСУГЕ ТИІС БОЛСА ДА, АТА-АНАНЫҢ ТАҢДАУЫ 
ОРЫС СЫНЫБЫНА ТҮСУІНЕ СЕБЕП НЕ?

БАПКЕРІМ МА
АН ШЫДАМДЫ 
БОЛУДЫ �ЙРЕТТІ

Т�РТІП ПЕН ТАЗАЛЫ�ТЫ� 
ЖА�А �ЛГІСІ
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Б Ү Г І Н Г І  Н Ө М І РД Е :

А Л А Ң

ТАМЫЗДАҒЫ КЕҢЕС: 
сапа ақсады ма, жақсарды ма?

AIQYN-ДА ЖАҢА АЙДАР.  
«АЛАҢ» – ҚОҒАМДАҒЫ ӨТКІР 
МӘСЕЛЕЛЕРДІ, ӨЗЕКТІ 
ДҮНИЕЛЕРДІ ОРТАҒА САЛАТЫН 
ОЙ МЕН ПІКІР САЙЫСЫ. 
ЕЛДІ АЛАҢДАТҚАН ТҮЙТКІЛДІ 
ДЕ ОСЫ «АЛАҢНАН» 
ТАБАСЫЗ. БҮГІН БІЗ ТАМЫЗ 
КЕҢЕСІНДЕ АЙТЫЛҒАН 
МАҢЫЗДЫ ЖАЙТТАРДЫ 
ОРТАҒА САЛЫП, САРАПШЫЛАР 
КЕҢЕСІНЕ ҚҰЛАҚ ТҮРДІК.

Құтқарушылардың өзі 
ҚҰТҚАРУҒА ЗӘРУ



Бүгінде Қызылорда облысында 300-ден астам 
мектеп бар. Алдағы оқу жылында �ңірде 17 мыңнан 
астам бала 1-сыныпқа барады. Мархабат Жайымбе-
тов пен Мұрат Ергешбаев Қызылорда қаласындағы 
жаңа оқу жылына дайындық барысын тексерді. Олар 
Мерей шағынауданындағы №211 орта мектепке 
барды.

Мектеп директоры Айжан )лімованың айтуынша, 
мектептің іргетасы 1989 жылы қаланған, қазір мұнда 
860 оқушы білім алады. 35 жылдық тарихы бар білім 
ордасына «АМАNАТ» партиясының облыстық сай-
лауалды бағдарламасы аясында күрделі ж�ндеу жүріп 
жатыр.  

– Мердігерлер кестеге сай қатаң тәртіппен жұмыс 
істеп жатыр. Күрделі ж�ндеудің �зі мамыр айында 
басталды, қаржыландыруға немесе құрылыс матери-
алдарын сатып алуға еш кедергі жоқ. Жобаның 
жалпы құны шамамен 365 миллион теңгені құрайды. 
Сыртқы қаптау жұмыстары аяқталып, терезелер мен 
шамдар ауыстырылды. Үстіңгі қабаттарға жаңа ра-
диаторлар орнатылып, тақтайшалар т�селді. Қазір 
құрылысшылар ауланы жабдықтап, тас т�сеп, спорт-
тық құрал-жабдықтар орнатып жатыр. Сонымен 
қатар мектеп жиһаздары мен оқу құрал-жабдықтары 
толығымен жаңартылады, – деді мектеп директоры.

 Былтыр облыс орталығындағы т�рт мектепте 
орын тапшылығы болып, қосымша ғимараттар са-

лынды. Сондай-ақ биыл жыл басында 1170 орындық 
т�рт мектеп пен 550 орындық екі мектеп пайдалануға 
берілді.

 «Жайлы мектеп» жалпыұлттық жобасы мен 
«АМАNАТ» партиясының сайлауалды бағдарламасы 
аясында бүгінде облыста 12 300 орындық 21 мектеп 
салу жоспарланған. Ал 6900 орындық 10 мектеп са-
лынып жатыр. Қалған мектептер 2025 жылы пайда-
лануға беріледі. Бұл шаралар облыстағы апатты және 
артық жүктемемен жұмыс істеп тұрған мектептердің 
мәселесін толығымен шешеді. Сонымен қатар об-
лыста білім беру инфрақұрылымын қолдау қоры 
есебінен 400 орындық физика-математика мектеп-ин-
тернаты мен Шиелі ауданында 100 орындық мектеп 
салынуда. 

 – Білім сапасы мен мектептердің қолжетімділігі 
әрқашан �зекті. Сондықтан партиямыздың «Халықпен 
бірге!» сайлауалды бағдарламасында оқушыларға 
жайлы орындар құру, жаңа мектептер мен балабақ-
шалар салу, шығармашылық және спорттық секци-
ялар ашуды қарастырдық. 2025 жылы облыста бірде-бір 
қауіпті мектеп болмауы керек. Бұл – Мемлекет 
басшысының тікелей тапсырмасы. Балалардың қа-
уіпсіздігіне, дабыл түймелері мен бейнебақылау ка-
мераларын орнатуға ерекше назар аудару керек, – деді 
депутат Мархабат Жайымбетов.
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МЕКТЕПКЕ ӘЗІРЛІК 
БАРЫСЫН ТЕКСЕРДІ

МӘЖІЛІС ДЕПУТАТТАРЫ, «АМАNАТ» ПАРТИЯСЫ ФРАКЦИЯСЫНЫҢ МҮШЕЛЕРІ 
МАРХАБАТ ЖАЙЫМБЕТОВ ПЕН МҰРАТ ЕРГЕШБАЕВ ҚЫЗЫЛОРДА ҚАЛАСЫ МЕРЕЙ 
ШАҒЫНАУДАНЫНДАҒЫ №211 ОРТА МЕКТЕПТЕ ЖҮРГІЗІЛІП ЖАТҚАН КҮРДЕЛІ 
ЖӨНДЕУ ЖҰМЫСТАРЫМЕН ТАНЫСТЫ. 

ЖЕКЕМЕНШІК 
БАЛАБАҚШАЛАРДАҒЫ 
ЖЕМҚОРЛЫҚ 

АЛМАТЫ ОБЛЫСЫНДАҒЫ БІЛІМ САЛАСЫНЫҢ ӨТКЕН ОҚУ ЖЫЛЫНДАҒЫ 
ЖҰМЫСЫН ҚОРЫТЫНДЫЛАП, АЛДАҒЫ ЖАҢА ОҚУ ЖЫЛЫНДАҒЫ ЖАҢА 
МІНДЕТТЕРДІ ТАЛҚЫЛАҒАН, ОЗАТТАРДЫ МАРАПАТТАП, МАҢЫЗДЫ МӘСЕЛЕЛЕРДІҢ 
ШЕШІМДЕРІН ҚАРАСТЫРҒАН ТАМЫЗ КЕҢЕСІНДЕ ЖАҚСЫ ЖАҢАЛЫҚТАР, ЖОҒАРЫ 
ЖЕТІСТІКТЕРМЕН БІРГЕ  КЕРІТАРТПА КЕЛЕҢСІЗДІКТЕР ДЕ КЕҢІНЕН СӨЗ БОЛДЫ. 

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

Тамыз кеңесінің мақсаты – цифрландыру 
және жасанды интеллект технологияларын енгі-
зу жағдайында білім беру жүйесін дамытудың 
бірыңғай ұстанымдарын қалыптастыру.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев  
«Адал адам – Адал  еңбек – Адал  табыс» атты 
Ұлттық құрылтайында с�йлеген с�зінде: «Қазақстан 
жаппай цифрланған және жасанды интеллект 
жүйесі қарқынды дамыған елге айналуға тиіс. 
Бұл – біздің стратегиялық міндетіміз. Бұл техно-
логия жақын арада әлемді түбегейлі �згертеді», 
– деп атап �ткен болатын. Цифрлық технологи-
яларды, жасанды интеллект мүмкіндіктерін 
пайдалану, ең алдымен, сапалы контент жасауға, 
дербестендірілген оқыту мен бағалау үшін жағдай-
лар жасауға, әрбір білім алушының, педагогтің 
және білім беру ұйымының қажеттіліктерін 
ескере отырып, оқу процесін жетілдіруге бағыт-
талады деп күтілуде. Жасанды интеллект деректерді 
талдау және болжау негізінде білім беру ұйымда-
рын тиімді басқару үшін қолданылатын болады.

Осы орайда  Жезқазған қаласында цифрлан-
дыру және жасанды интеллект технологияларын 
енгізу жағдайында білім беру жүйесін дамытудың 
бірыңғай ұстанымдарын қалыптастыру мақса-
тында облыстық білім саласы қызметкерлерінің 
«DIGITAL KAZAKHSTAN: жаңа замандағы білім 
беру» тамыз кеңесі аясында секциялық отырыстар 
�тті. Кеңеске оффлайн форматта 300, онлайн 
форматта 700-ден аса Ұлытау облысының білім 
беру ұйымдарының педагогтері қатысты. 50 спи-
кер жаңа заманның білім беру кеңістігіндегі озық 
тәжірибелерін таратып, жасанды интеллекттің 
жаңа мүмкіндіктерімен б�лісті. 

Секциялық отырыстың бірінші б�лімінде  8  
бағыт та 59 педагог �здерінің білім беруде қолда-

нып жатқан тиімді практикалық тәжірибелерімен 
б�лісті. 

Секциялық отырыстың екінші б�лімі 12 ны-
саналы мектеп директоры, оқу-ісі ж�ніндегі 
орынбасарлары, облыстық нысаналы мектептер-
мен жұмыс істеп жатқан әдіскерлер, «Mрлеу» 
БАҰО» АҚ филиалы қызметкерлеріне «Баршаға 
қолжетімді сапалы білім: мектептерді бірлесе 
дамыту стратегиялары» тақырыбында �тті.

Сонымен қатар пленарлық отырыста цифрлық 
к�рме ұйымдастырылды.

Цифрлық к�рме қамтыған  4 жұмыс бағыты 
бойынша 25 педагог �здерінің инновациялық 
идеяларымен б�лісті.

Пленарлық сессия алаңында облыстық білім 
берудегі цифрлық ресурстарды қамтамасыз етіп 
отырған орталықтар «Mрлеу» инновациялық тех-
нологиялар орталығы мен QAZAQ MURA проек-
тінің координаторлары таныстырылым жасады.

Пленарлық сессияның ресми б�лімі Ұлытау 
облысының Білім басқармасының басшының 
міндетін атқарушы Т�ребеков Мараттың бас-
шылығымен, Қазақ ұлттық қыздар университетінің 
Digital Lady технопаркінің инженер-программисті, 
оқытушы Хамза Дәулетбек, STEM-academia  
директоры Мұраталиұлы Залқарбек,  «Ұстаз 
ұлытау» жобаларды басқару департаментінің 
директоры )бенов Серік қатысуымен �тті.  

Пленарлық отырыстың тақырыптық алаңын-
да STEM-academia  директоры Мұраталиұлы 

Залқарбектің «Жасанды интеллект», Қазақ ұлттық 
қыздар университетінің Digital Lady технопаркінің 
инженер-программисті, оқытушы Хамза Дәулет-
бек «Заманауи мұғалімнің цифрлық құзыреттілі-
гі»  және «Ұстаз ұлытау» жобаларды басқару де-
партаментінің директордың бірінші орынбасары 
)бенов Серік «Mңірдегі орта білім беруді дамыту 
перспективалары» тақырыбында тәжірибелерімен 
б�лісті.

Облыстың білім беру жүйесін дамытуға қосқан 
үлесі және �скелең ұрпақты оқыту мен тәрбие-
леудегі жетістіктері үшін бірқатар білім саласы 
қызметкері марапатталды.

Ұлытау облысы

DIGITAL KAZAKHSTAN –
БОЛАШАҚҚА ҚАДАМ

ҰЛЫТАУ ОБЛЫСЫНДА БІЛІМ 
ҚЫЗМЕТКЕРЛЕРІНІҢ «DIGITAL KA-
ZAKHSTAN: ЖАҢА ЗАМАНДАҒЫ БІЛІМ 
БЕРУ» АТТЫ ТАМЫЗ КЕҢЕСІ ӨТТІ. 

Болат АБАҒАН

Облыс әкімі Марат Сұлтанғазиевтің  осы жиында 
айтқанына қарағанда, �ңірдегі жеткіншектерді мек-
тепке дейінгі даярлықпен қамтамасыз етуге �з үлестерін 
қосуға тиісті жекеменшік балабақшаларды жемқорлық 
жайлап алған. )сіресе, облыстағы ғана емес, респу-
бликадағы халық саны жағынан  ең ірі әрі �ндірісті 
ауданның бірі – Іледе мұндай сорақылық к�птеп 

анықталып,  9 бірдей жекеменшік балабақшаның 
құрылтайшылары қамауға алыныпты.  Мұқият жүр-
гізілген тексерулерден соң бір айдың ішінде 29 жеке-
меншік балабақша жабылып, мемлекетке 729,0 млн 
шығын келтіргені үшін тағы да бірнеше құрылтайшы-
ның үстерінен іс қозғалған к�рінеді. Соған қарағанда, 
бір кездері тым �ткір болған мектепке дейінгі білім 
және тәрбие мекемелерінің жетіспеушілігін жою 
мақсатында қолға алынып, елден қолдау тапқан және 
мемлекет пен жекеменшік әріптестік негізінде жұмысқа 
кіріскен жекеменшік балабақшалар жүйесін де жұ-

мыртқадан жүн қырқатын пысықайлар жайлап алып, 
мемлекеттің қазынасын  теспей сорып келген сыңай-
лы. 

«Нақтырақ айта кетсем, бүлдіршіндері мектепке 
дейінгі дайындықпен қамтамасыз етуге, білімге баулуға 
және тәрбиелеу мақсатындағы маңызды әрі игілікті 
іске  �здерінің үлестерін қосуды міндеттеріне алған 
және мемлекет тарапынан қолдауларға ие болған  
жекеменшік балабақшалар кәсіпкерлік субъектілерге 
тексеріс жүргізуге салынған мораторийді �здерінің 
жұмысын жақсарту,  дамыту үшін емес, жеке бастарын 
байыту жолында пайдаланған. Ашк�здікке салынған-
дар �здеріне мемлекеттік тапсырыс негізінде б�лінген 
қаржыны нақты мақсатына жұмсамай, ретін келтіріп  
оңды-солды  жымқырған. Осы орайда бүгінгі тамыз 
кеңесінде к�теріліп отырған – білім беру жүйесіне 
сандық технологияларды енгізу �те орынды және 
қажетті іс екенін тағы да қайталағым келіп отыр. 
Mйткені сандық технология к�п жағдайда білім сала-
сындағы жемқорлық тәуекелдерін жоюға септігін 
тигізері анық.  Бүгінде Цифрлық технологиялар 
басқармасы арқылы келеңсіз  жағдайлардың алдын 
алу, жемқорлыққа тосқауыл қою мақсатында барлық 
балабақшаға меншік түріне қарамастан «биометрия» 
автоматтандырылған жүйесі енгізілуде. Мұнда әр 
баланың балабақшаға келуі жекелей QR код арқылы 
табельге енгізіліп, есебі жүргізіліп отырады», – деді 
�ңір басшысы. 

Облыс әкімінің айтуына қарағанда, жекеменшік 
балалақшалардағы келесі бір  проблема – тәрбиеші 
педагогтердің білімінің нашарлығы және  біліктілігінің 
т�мендігі. Қазір жалпы республика бойынша жеке-
меншік балабақшаларда тәрбиешілер мен кіші қыз-
меткерлердің �з ісіне жауапкершілігінің жоқтығы, 
психологиялық  тұрғыдағы тұрақсыздығы салдарынан 
балаларға қатысты түрлі жағдай болып отырғанын 
жасырып қалуға болмайды.  Соған сай мектепке 
дейінгі білім мен тәрбие саласына сергек к�зқарас 
танытып, талапты барынша күшейткен ж�н.  

Mңір басшысы осыған байланысты жалпы аталған 
салаға бақылау мен талапты барынша қатаңдандырып, 
оның ішінде жекеменшік балабақшаларға педагогтердің 
білімі мен жауапкершіліктерін  к�теру бағытындағы 
жұмыстарды жүргізуді тапсырғанын айтты. 

«Бүгінгі тамыз кеңесінде облысымыздың білім 
саласындағы �зекті проблемалар к�теріліп, жалпы 
білім саласының дамуымен таныстыңыздар. 

Білім беру �те күрделі жүйе екенін тағы да қайта-
лап айтқым келеді. Саладағы проблемалар нақты 
жұмыстар арқылы шешімін табады. Осы тұста педа-
гогтер құзыреттілігінің жоғары болуы аса маңызды. 
Оқушы да, ата-ана да, мемлекет те сіздерге болашағын 
тапсырып, зор үміт күтеді. Сондықтан баршаңызды 
�німді, нәтижелі еңбек етуге шақырамын», – деді 
Марат Елеусізұлы. 

Алматы облысы 

9 МЫҢДАЙ АДАМ 
АРНАЙЫ ӘЛЕУМЕТТІК 
ТӨЛЕМ АЛАДЫ

Арнайы т�лемді тағайындау үшін 55 жасқа 
толуы және БЖЗҚ-да кемінде 7 жыл міндет-
ті кәсіптік зейнетақы жарналарының болуы 
міндетті шарт болып саналады.

Бүгінде зиянды еңбек жағдайларында ұзақ 
уақыт жұмыс істеген 9 145 азаматқа 1,7 млрд 
теңге сомасына арнайы әлеуметтік т�лем 
тағайындалды.

Т�лем 4 к�зден – республикалық бюджет-
тен, Бірыңғай жинақтаушы зейнетақы қорынан, 
жұмыс берушіден және �мірді сақтандыру 
компаниясынан жүргізіледі.

Арнайы т�лем тағайындауға �тініш біл-
діргендердің ең к�бі Қарағанды (1 696 адам), 
Қостанай (1 180 адам), Шығыс Қазақстан 
(1 132 адам), Павлодар (1 015 адам), Ақт�бе 
(599 адам), Ақмола (566 адам) және Абай 
облыстарында (505 адам) тіркелді.

Арнайы т�лемнің орташа м�лшері шама-
мен 208 мың теңгені құрайды. Қызметкерлер 
жалақыны да, арнайы т�лемді де алуды жал-
ғастыра отырып, денсаулыққа зияны аз жұ-
мысқа ауыса алады немесе олар зейнетақы 
тағайындалғанша т�лем ала отырып, демалысқа 
шыға алады.

Арнайы т�лем зейнет жасына дейін беріледі. 
Зейнеткерлікке шыққаннан кейін аталған 
адамдарға БЖЗҚ-дан т�ленетін т�лемдерге 
қосымша мемлекеттік базалық және ынты-
мақты зейнетақы тағайындалады.

БИЫЛҒЫ 1 ҚАҢТАРДАН БАСТАП 
МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫНЫҢ 
ТАПСЫРМАСЫ БОЙЫНША ЗИЯНДЫ 
ЕҢБЕК ЖАҒДАЙЛАРЫНДА ЖҰМЫС 
ІСТЕЙТІН ҚЫЗМЕТКЕРЛЕРДІҢ 
ӘЛЕУМЕТТІК ТҰРҒЫДА ҚОРҒАЛУЫН 
АРТТЫРУ ЖӨНІНДЕГІ ЖҮЙЕЛІ 
ШАРАЛАРДЫ ІСКЕ АСЫРУ ҮШІН 
ҚАЗАҚСТАНДА АРНАЙЫ ӘЛЕУМЕТТІК 
ТӨЛЕМ ЕНГІЗІЛГЕН БОЛАТЫН.
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«ТАЗА ҚАЗАҚСТАН» 
ЭКОЛОГИЯЛЫҚ 
АКЦИЯСЫ ЕНДІ 5 ЖЫЛ 
БОЙЫ ЖАЛҒАСАТЫН 
БОЛАДЫ. АЛДАҒЫ 
БЕСЖЫЛДЫҚТА 
ЕЛІМІЗДІҢ ЭКОЛОГИЯСЫ 
МЕН ҚОРШАҒАН ОРТА 
ҚАНДАЙ ЖАҒДАЙДА 
БОЛМАҚ? ЖАЛПЫ 
ҰЛТТЫҚ ДЕҢГЕЙДЕ 
КӨТЕРІЛГЕН БАСТАМАҒА 
КІМДЕР АТСАЛЫСЫП, 
КІМДЕР ҚАЛЫС ҚАЛУДА?

ТӘРТІП ПЕН ТАЗАЛЫҚТЫҢ 

ЖАҢА ҮЛГІСІ

К�ктем келісімен барша жұрт «Таза 
Қазақстан» акциясына ерекше ынта-
ықыласымен кірісіп кеткені рас. «Туған 
жерді түлетіп, оны к�ркейтуге үлес қосу – 
әркімнің парызы» екенін айтқан Прези-
дент шараның тәлімдік мәніне де тоқта-
лып, оның мемлекеттік маңызы бар іс 
екенін алға тартты.  «Шын мәнінде, елі-
мізді к�галдандыру, абаттандыру үлкен 
мемлекеттік маңызы бар іс. Бұл бүгін шы-
ғып, ертең ұмытып кететін бірреттік 
науқан емес. Аталған жұмыс тұрақты түрде 
жүргізіледі. Туған жерімізді таза ұстауымыз 
керек. Бұл – жалпыұлттық мәселе. Қазақ 
халқы «Артыңда мал қалғанша, тал қал-
сын» деп текке айтпаған. Табиғатпен біте 
қайнасқан халқымыздың осы бір дәстүрі 
берекелі бастамаларға ұласуы тиіс», – 
деген болатын Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев. 

Бұл бастаманы бірден іліп әкеткен 
«AMANAT» партиясы болды. «Жұмыла 
к�терген жүк жеңіл» демекші, осы күнге 
дейін партияластар талай аула мен  
саябақты тазартып үлгергені белгілі. Мұн-
дағы мақсат – экологиялық мәде ниетті 
қалыптастырып, азаматтардың қоршаған 
ортаға деген жауапкершілігін арттыру. 
Бастама қолға алынғаннан бері партия 
мүшелері жол бойындағы, �ндірістік ай-
мақтардағы, аудандардағы және әлеу-
меттік нысандардағы түрлі орынды қоқыс-
тан тазартып келеді. Соңғы күндері 
ак    ция ға қатысушылар �зен-к�лдер мен 
жа   ғалау аумақтарын, жайылмаларды қо-
қыстан тазарту жұмысында белсенділік 
танытқан.  

«Мұндай ауқымды акция ел ішінде бұ-
рын-соңды болмаған к�рінеді. Үлкен іс 
айтылған шақтан бастап-ақ елдің түкпір-
түкпіріндегі ұйымдар мен мекемелер, 
жастар орталықтары белсене кірісіп кетті. 
Расын айтқанда, ауланы қоқыстан тазарту 
арқылы адамның жаны тазарғандай кейіп-
ке түседі екен, – дейді біз тілдескен Асыл-
хан Т�лепов есімді театр актері.  «Біз жас-
тар «Таза Қазақстан» экологиялық 
ак  ц ия    сын қолдаймыз. Бұл – экологиялық 
мәдениетті қалыптастыруға бағытталған 
шара. Бүгінде халықтың ыстық ықыласына 
б�ленген бастама елдің белсенділігін 
туғызды. Қоғамда қазір «вандализм» дей-
тін дерт пайда болды. Президент заң мен 
тәртіп үстемдігі бәріне қатысты екенін 
ай тып, вандализммен батыл күресу қажет 
екеніне назар аударды. Шын мәнінде, бұл 
бірреттік бастама болып қалмауы керек. 
Мұндай шара үнемі жалғасып отырса игі. 
Жазғы демалыста Бурабайға барып, жағ-

дайдың оңалып қалғанын к�ріп қуан-
дым», – дейді актер. 

Бастамаға алғашқылардың бірі болып 
үн қосқан «AMANAT» партиясы жанын-
дағы «Жастар Рухы» жастар қанатының 
белсенділері болды. Бүгінде ел жас-
тарының басын қосқан ұйым мүшелері 
шара ауқымын кеңейтуде.

«Жастар Рухы» жастар қанатының т�р
ағасы Ақерке Ескендірова бастаманың 
маңыздылығы ерекше екенін айтып отыр. 
«Біз Президент бастамасын қолдап, ел 
ішіндегі белсенді шараға бірден кірісіп 
кеттік. Жаз келе Астана – Алматы тасжо-
лының бойын, жол бойындағы елді ме-
кендерді тазарту ісін қолға алдық. Баста-
маға күллі ел жастары мен «AMANAT» 
пар тиясының 2 мыңға жуық белсенді  во-
лонтері үн қосты.   Эстафетаға қатысу-
шылар 100 тоннадан астам қоқыс жинады. 
Бұл тек күре жол бойынан  жиналған қал-
дықтар. Партияның жастар қанаты әрқа-
шан экологиялық мәселелерге бейжай 
қа рамайды. Біз тек қоқыс тазалап қана 
қоймай, жергілікті жерлерде түрлі кездесу 
�ткізіп, экологиялық маңызы бар іске 
қолдау к�рсету керегін насихаттап оты-
рамыз. Негізінен, азаматтарымыздың қор-
шаған ортаға деген к�зқарасын �згертуге, 
жаңа экологиялық мәдениет пен мінез-
құлық қалыптастыруға бағытталған», – 
деді «Жастар Рухы» жастар қанатының 
т�рағасы Ақерке Ескендірова.  

Президенттің пәрменімен басталған 
«Таза Қазақстан» акциясын алдағы  бес 
жыл бойына жалғастыру  үшін салаға 
қатысы бар  министрліктер бірлесіп 
тұжырымдама әзірлеп жатыр. Басталған 
ауқымды іске қазірдің �зінде халық �те 
белсенді қатысуда. Бас-аяғы  4 айдың 
ішінде еліміз бойынша 2,5 млн адам 
қоқыстан тазарту жұмыстарына атса-
лысқан екен.  

К�ктем басталғалы шара барысында 
жүздеген мың аула мен 20 мыңнан астам 
әлеуметтік нысанның аумағы мен �зен-
к�лдердің айналасындағы 5,8 миллион 
шаршы метр жер тазаланған. Осылайша, 
барлығы 900 мың тоннадан астам қоқыс 
шығарылған екен.  Жаз бастала қалалар 
мен елді мекендер аумағындағы �зен-к�л-
дердің жағасы суға шомылатын жаға жай-
ларға айналып шыға келетіні рас. Кей де 
осындай жағажайларға бара қалсаңыз, 
маңайдағы қоқыстан аяқ алып жүре ал  -
май сың. «Таза Қазақстан» акциясының 
барысында мұндай жердің біршамасының 
тазарып қалғанын к�рдік. Тіпті, қоқыс 
салуға арналған үлкен қапшықтар қойған 
ауылдар бар екен.  Мұндай игілікті Аста-
надан 70 шақырым жердегі Ақмола об-
лысы Ерейментау ауданына қарасты Май-
лан ауылының әкімдігі жасаған. Аталмыш 
ауылдың тұрғыны Мамырбек Сиезханұлы 
да ауыл тұрғындарымен бірге маңайды та-
зар  туға атсалысқанын айтып отыр. «Жаз  да 
ауыл әкімдігі бас болып біршама тұрғын 
ауылымыздың маңайы мен суға шомыла-
тын орындарды тазарттық. Шы нымен, 
қо қыс �те мол шықты. К�бі плас тик қал-
дықтар мен полиэтилен пакеттер. Күннің 
ысыған шағында ауылға келіп суға шомы-
 лушылардың қарасы да к�бейді. С�йтіп, 
тазартылған аумақ қайтадан қо қысқа тола 
бастады. Мұны к�рген ауыл белсенділері 
әкімдікпен бір лесіп, ақыл даса келе осын-

дай үлкен қапшықтар іліп қойды. Бұл 
шынымен де тамаша бастама болды. Қазір 
жағалаудағы қапшықтар толып кеткен 
кезде әкімдік арнайы к�лік шығарып, қап-
шықтарды босатып қояды. Bрі таза әрі 
ыңғайлы», – дейді ауыл тұрғыны.  

Қоршаған ортаның ластануы елдегі 
�зекті проблемаға айналып бара жатқанын 
айтып дабылдатқан экологтердің жа-
найқайына үн қосылғандай. Bсіресе, «та-
залық ережелерін балабақша мен мек теп 
бағдарламаларына да енгізуді ұсынып 
отырмыз», – дейді астаналық эколог 
Елдос Абақанов. «Қалдықтарды қалдық 
ретінде емес, тауар ретінде қарастыруды 
үйренуіміз керек. Адамдарға қоқысты 
қайта қолдануға болады деген секілді ой-
ларды жеткізу арқылы экологиялық мәде-
ниетті балалардың бойына  сіңірумен бірге 
ересектердің де санасына дарытуды к�з-
дейміз», – дейді ол. Расымен, қалдыққа 
қоқыс деп емес, тауар ретінде қарау әлем-
нің дамыған елдерінде қалыпты үрдіске 
айналғалы қашан? 

Жуықта «Қазақстан Ғарыш Сапары 
«ҰК» АҚ Экология және табиғи ресурстар 
министрлігімен бірлесіп, 46 мекен мен 
290 мың шаршы шақырымнан астам 
аумақты қамтитын ғарыштық мониторинг 
жүргізіп, жұмыстың алғашқы нәтижелерін 
жариялады. Анығы барлық облыста белгілі 
деңгейде рұқсат етілмеген қоқыс т�гу ай-
мақтары анықталған. Басты орында Ас-
тана қаласы тұр. Бақылау бойынша елор-
дасында 414 рұқсат етілмеген қоқыс орны 
анықталған. Одан кейінгі орында – Қа-
рағанды облысы. Мұнда 303 орын анық-
талса, үшінші орында Қостанай облысы 
тұр екен. Мұндағы қоқыс тастал ған жер 
«174» деп к�рсетілген. 

Ғарыштық мониторинг к�рсеткен 
нәтижелер бойынша енді қандай жұмыс-
тар атқарылып жатқанын білмек ниетпен   
Экология және табиғи ресурстар министр-
лігіне қарасты Қалдықтарды басқару де-
партаментінің басқарма басшысы Аблай 
Bлмухановпен арнайы хабарластық. 
Департамент басшысы бүгінде қалдық-
тарды заңсыз т�гу  біршама реттеліп келе 
жатқанын айтады. «2000-жылдары еліміз 
бойынша заңсыз т�гілген қалдықтардың 
ошағы шамамен 8000 болса,  қазір орта 
есеппен 5000, не одан да аз тіркелуде. Бұл, 
әрине, оң к�рсеткіш. Біз «ҚазҒарышпен» 
бірлесіп қала мен облыс орталықтарының 
маңайын 50 шақырым радиуста бақы-
лаймыз. Дегенмен тұрғындарды әлі де 
болса мәдениеттілікке үйрете түсу қажет. 
«Таза Қазақстан» акциясы бұған үлкен 
дәлел болып отыр.  Қазір министрлік ар-
найы заң жобасын әзірлеп, Парламентке 
ұсынды. Егер заң қабылданар болса, 
жағдай бұдан да тәуір болады деген сенім 
мол. Себебі қазіргі қолданыстағы заңна-
мада заңсыз қалдық тастаған тұлғаларға 
қойылар талап пен айыппұл жеңіл. Сон-
дықтан кәсіпорындар қалдықты қоқыс 
алаңына тасығаннан г�рі айып т�леп, 
құтылуды жеңіл санайды. Енді бұлай бол-
майды. Заң бұзған тұлға қомақты к�лемде 
айып арқалап қана қоймай, мүлкін тәр-
кілеу арқылы жазаланбақ. Бұл – әлемде 
дамыған елдерде де қолданылатын тә-
сіл», – дейді басқарма басшысы.    

Қазір Президенттің тапсырмасына 
сәйкес Үкімет жоғарыда атап �ткендей, 
халық арасында экологиялық мәдениетті 
дамытудың 2024-2029 жылдарға арналған 
тұжырымдамасын пысықтауға кіріскен. 
Құжат биылғы 1 қыркүйекке дейін да-
йын   далып, Парламенттің т�менгі пала-
тасына ұсынылмақ. Алдын ала бел гілі 
бол ғандай, тұжырымдаманы жүзеге асыру 
үшін әкімдіктер алдағы 5 жылға арналған 
тиіс ті �ңірлік жоспар қабыл дайды. С�й-
тіп, 5 жыл бойына тазалық мәселесі бас ты 
орын  да болмақ. Біз 5 жылдық жоспар әзір-
леп жатырмыз, бұл да дұрыс шығар. Ал 
әлемде тазалық мәселе сін бола шақ тағы 
100 жылға межелеген елдер де бар екен. 

С о н ы м е н ,  с а р а п ш ы л а р  а л д а ғ ы 
100 жыл ды межелеп қойған елдер мен 
қала лардың тізімін жасағанда Герма-
нияның бірнеше қаласы, Швейцария, 
Швеция, Жапония, Норвегия,  Сингапур, 
тағы басқалар ерек шеленген.  

Германиядағы Гамбург мегаполисінде 
тұрғындарының экологияға жана шыр-
лығы сонша, олар �здерінің жеке к�лік-
терінен бас тартқан. Осылайша, қала хал-
қының 85 пайызы қоғамдық к�лікке 
ауысқан. Тіпті, к�шеде к�лденең жатқан 
бір тал ш�п болмайтын к�рінеді. Бізде 
қала таза болуы үшін деп к�шелерге қоқыс 
салатын арнайы жәшіктер орнатып жа-
тамыз. Ал Гамбург қаласының әкім шілігі  
қала таза болуы үшін деп қоқыс жәшіктерін 
түгел алып тастаған.  Бір қы зығы, бұл жағ-
дайдан соң қала тазалығы тағы да 17 па-
йызға жақсарған екен. Со нымен қатар 
ғалымдар жоғарыдағы таза деген тізімге 
енгізілген қалалар мен елдерде �мір сүру 
ұзақтығы әлем бойынша ең жоғары к�р-
сеткішке ие болатынын айтады. Мы салы, 
жапондар арасында ұзақ жасау шы лардың 
орташа жасы 82 болса, Швейца рияда 
81 жас деп белгіленген.

Президенттің бас болып ең алдымен 
тазалықты қолға алуымыздың мәні бекер 
емес. Бүгінгі буын мен �скелең ұрпақ 
таби ғи �німді тұтынып, таза ауамен де-
малып, сапалы су ішкенін қаласақ, эко-
логиялық сана мен мәдениетті қазірден 
қалыптастыруымыз керек. Дайындаған Бердібек ҚАБАЙ

«AMANAT» ПАРТИЯСЫНЫҢ МАҢҒЫСТАУ ОБЛЫС-
ТЫҚ ФИЛИАЛЫ «БАҚЫТТЫ ОТБАСЫ» ЖОБАСЫ АЯ-
СЫНДА «ТҮНГІ ҚАЛАДАҒЫ БАЛАЛАР» АКЦИЯСЫН 
ӨТ КІЗДІ.

БАЛАНЫҢ 
АМАНДЫҒЫ ҚАЖЕТ

Шараға «AMANAT» пар тия-
сының Маңғыстау облыстық 
филиалы т�рағасының орын-
басары Анар Шамшадинова, 
Ақтау қаласы ПБ ювеналды по-
лиция инспекторлары, Отбасы 
және халықты әлеуметтік қорғау 
ж�ніндегі кеңес мүшелері қа-
тысты. 

Шараның мақсаты – кәме летке 
т о л м а ғ а н  ж а с � с п і р і м д е р д і ң 
мезгілсіз уақытта жүруін болдыр-
мау, қылмыс пен құқық бұзу шы-
лыққа жол бермеу және жас �с-
п і р і м д е р д і ң  қ ұ қ ы қ т а р ы н ы ң 
бұ        зыл   мауын қадағалау. Рейдтік 
шара барысында жас�спі  рім дер дің 
жиналатын орындары, ойын-сауық 
кешендері, дүкендер мен к�ңіл 
к�теретін орындардың ау мақ-
тарына мониторинг жүр гізілді. 

М о н и т о р и н г  б а р ы с ы н д а 
ойын-сауық алаңдарында сағат 
22:00-ден кейін жүрген жас�с-
пірімдер анықталып, ойын-сауық 
орталығында болуына жол бергені 

үшін ҚР BҚБтК-нің 132-бабымен 
м е к е м е  и е л е р і н е  ә к і м ш і л і к 
құқықбұзушылық хат тама тол-
тырылды. Одан б� лек, кешқұрым 
бейсауат жүрген жас �спірімдердің 
заңды �кіл   деріне қатысты ҚР 
BҚБтК-нің 442-ба бының 1-б�-
лігімен кәме летке толма ған-
дардың түнгі уақытта заңды �кіл-
дерінсіз сағат 22:00-ден кейін 
жүргені үшін әкімшілік хатта ма-
лары тол тырылды.

Одан б�лек, «AMANAT» пар-
тиясының мүшелері мен құқық 
қорғау орындарының �кілдері 
аулаларды арнайы аралап, ата-
аналармен кездесті. Мұнда олар 
елімізде заң бойынша кәмелетке 
толмаған жас�с пірімдерге түнгі 
сағат 22:00-ден кейін компью-
терлік клубтарда, ойын-сауық 
орындарында болуға және 23:00-
ден кейін к�шеде ата-анасыз 
жүруге тыйым салынатыны тура-
лы ескертпелермен тұрғындарды 
таныстырды.

КЕШЕ «AMANAT» ПАРТИЯСЫ ЖАНЫНДАҒЫ «ЖАСТАР 
Р У Х Ы »  Ж АС Т А Р  Қ А Н А Т Ы  Ұ Й Ы М Д АС Т Ы Р Ғ А Н 
РЕСПУБЛИКАЛЫҚ ЖАСТАР САЯСИ ЛАГЕРІНІҢ ЖҰМЫСЫ 
БАСТАУ АЛДЫ. ОҒАН ЕЛІМІЗДІҢ ТҮКПІР-ТҮКПІРІНЕН 
300-ДЕН АСТАМ ДЕЛЕГАТ ҚАТЫСУДА.

ЖАСТАР САЯСИ 
ЛАГЕРІНІҢ АШЫЛУ 
САЛТАНАТЫ ӨТТІ

Делегаттар 4 күнде Bir Tolqyn-
da диалог алаңының, тақырыптық 
панельдік сессиялар мен оқыту 
се минарларының жұмысына қа-
тысады.

«Жастар Рухы» жастар қана-
тының т�рағасы Ақерке Ескен-
дірованың айтуынша, еліміздің 
барлық �ңірінен жиналған де-
легат тек жастар қанатының қыз-
метін жақсартуға ғана емес, со-
нымен қатар мемлекеттің да   -
муына бағыт талған эко но ми-
калық, әлеуметтік, мәдени си-
паттағы тың идеялары мен ба-
йып ты бастамаларын ұсына 
алады.

«Лагерь жастардың жаңа буы-
нын қалыптастыруға бағыт тал-
ған. Bрбір жас азамат мемлекет 
ісіне белсенді араласуға тиіс. 
П р е   з и  д е н т  Қ а с ы м - Ж о м а р т 
Тоқаев ел жастары �зін-�зі ұдайы 
жетілдіріп, жан-жақты дамытып 
отыруы қажет екенін атап �ткен 
болатын. Саяси жаңғырту жұмы-
сын жалғастыру үшін тиісті 
кадрларды даярлау қа жет. Жалпы, 
«Жастар Рухының» басым бағыт-
тарының бірі – елі міз дің қо-
ғамдық-саяси �міріндегі жастар-
дың р�лін арттыру», – деді ол.

Бұл ретте «Жастар Рухы» жас-
тар қанаты Түркістан облыс тық 
филиалының т�рағасы Жан серік 
Жұман лагерь жастар қауы мының 
әлеуетін арттыруды к�з  дейтінін 
атап �тті.

«Лагерьге қатысушылар – �з 
�ңірлерінің қалыптасқан жас 
к�шбасшылары ғана емес, соны-
мен қатар ісін жаңадан бастаған 
белсенділер, сондай-ақ су тас-

қыны, Қостанай және Абай 
облыстарындағы орман �рті, 
Екібастұздағы т�тенше жағдай ке-
зінде және �зге де оқиғалар ба ры-
сында �здерін танытқан во лон-
терлер. Бұл – белсенді жастар 
пі  кір, тәжірибе алмасатын, пат-
рио тизм мен жауапты азаматтық 
ұстаным қалыптас тыратын тап-
тыр мас алаң», – деді ол.

Rз кезегінде, делегаттар ла-
герь дің алғашқы күні алған әсер-
лерімен б�лісті.

«Республикалық лагерь жас-
тардың мансап жолындағы ал-
ғашқы қадамы болатынына се-
німдіміз. Мұнда танымал са     рап-    
шылар, түрлі саладағы бі лікті ма-
мандар бізге комму   ни кация және 
PR негіздерін үйретіп, саясаттану 
және отба сылық, қоғамдық қаты-
настар бойынша арнайы курс 
ұйым дастырады. Мен осында бі-
лімімді жетілдіріп, тың әсер алу 
және жаңа дос табу үшін келдім», – 
деді лагерь қа тысушысы Алмат 
Есенбеков.

«Жастар Рухы» жастар қана  -
тының республикалық жастар 
саяси лагері биыл 21-24 тамызы 
аралығында �теді. Психолог Ер-
жан Мырзабаев, саяси кеңесші 
На зым Жанғазинова, теле жүргі-
зуші Bйгерім Есенәлі, журналист 
Санди Сұлтан және тағы басқа 
са рапшылар қаты сушыларға ар-
нап оқыту семинар ларын �ткі-
зеді. Сонымен қатар жас бел-
сенділер Мәжіліс депу тат  та-  
рының,  «AMANAT» партиясы 
фракциясы мүшелерінің қатысуы-
мен �тетін диалог алаңына қа-
тысады.
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Астанада 2021 жылдан бері құрылы-
сы басталған 5 депоның 2-еуі ғана 
аяқталды, қалғаны 2033 жылға қарай 
тәмамдалады. Алматы қаласында 15 
депоның 3-еуінің ғимараты жаңғыртылған. 
Басқасының құрылысы 2025 жылы бастау 
алып, соңғысы 2042 жылы ғана іске 
қосылмақ. Үшінші мегаполис Шымкент-
те 7 депоның 2-еуі салынды. Қалғанының 
құрылысына 2023 жылы кіріскенімен, 
2039 жылы бітірмек. #ңірлерде жағдай 
бұдан да күрделі: лаулаған %ртімен әлемді 
шошытқан Абай облысында жаңа 5 де-
поның құрылысы 2025 жылы қолға 
алынады да, тек 2038 жылы толық жа-
рақтандырылып, қолданысқа енгізілмек. 
«Тілсіз жау» қайта шапса ше? Астаналық 
облыс Ақмолада 6 депоның жобасы 
келесі жылы басталып, 2042 жылы аяқта-
лады. Алматы облысында 6 депоның 
біреуі әзір, %згесі 2039 жылы ел игілігіне 
тапсырылмақ.

Ақт%бе облысында 6 депоның 5-еуі 
дайын к%рінеді. Соңғысы 2041 жылы іске 
қосылады. Атырау облысында 7 депо 
салу қарастырылса, оның 1-еуі ғана %рт 
с%ндірушілерге табысталған, басқасының 
құрылысы 2038 жылға дейін созылады. 
ШҚО-да жаңа 5 депоның құрылысы 2027 
жылы қолға алынып, ақырғысы 2042 
жылы бітеді. Жамбыл облысында 5 де-
поның құрылысы жоспарланған, алды 
2022 жылы басталған, барлығының ен-
гізілуі 2039 жылға ұзайды. БҚО-да 6 
депоның біреуін салу аяқталды, %згесі 
2036 жылды күтеді. Халқы аз қалған 
СҚО-да ғана жалғыз депо биыл қолданыс-
қа берілмек. 

Жетісу облысында 7 депоның құрылы-
сы – 2042 жылға, апаты к%п Қарағанды 
облысында 8 депоны салу – 2040 жылға, 
орман-дала %рті жиі туындайтын Қоста-
най облысында 7 депо – 2039 жылға, 
қуаңшылыққа ұрынып тұратын Қызыл-
орда облысында 2 депо – 2032 жылға, 
ш%лді Маңғыстау %ңірінде 3 депоның 
екеуінің құрылысы – 2031 жылға (біре-
уі іске қосылды), Павлодар облысында 
6 депо – 2035 жылға, Ұлытау облысында 
4 депоны салу – 2030 жылға, ал облыстар 
арасында халқы ең к%п Түркістан облыс-
ында 10 депоның 9-ының құрылысы  
2042 жылға дейін барады.

–Елді мекендердің %рттен қауіпсізді-
гін қамтамасыз ету үшін #рт с%ндіру 
деполарын және құтқару жасақтарын 
басымдықты жарақтандыру жоспарына 
сәйкес, 2042 жылға дейін 121 депо құру 
к%зделген. 2020-2023 жылдары соның 
17-сі эксплуатациялауға берілді. Атап 
айтқанда, Астанада – 2, Алматы қаласын-
да – 3, Шымкентте – 2, Ақт%бе облысын-
да – 5, сондай-ақ Атырау, Алматы, Батыс 
Қа зақстан, Маңғыстау және Түркістан 
облыстарында – бір-бірден депо іске 
қо сылды, – делінген Үкімет басшысы 
Ол жас Бектеновтың Мәжіліске жолдаған 
хатында.

Қазір республикалық бюджет есебі-
нен тағы 6 %рт с%ндіру депосының құ-
рылы сы жалғасып жатыр. Олар Қосшы, 
Тал дықорған, Петропавл, Жезқазған, 
Сәтбаев және Түркістан қалаларында 
орна ласады. Депутаттар да, %ртпен күре-

сушілер де заманауи деполардың құрылы-
сын жеделдетуді сұрайды.

ТМЖ ҚАНДАЙ К�ЛІК 
САТЫП АЛДЫ?

«#рттен еш сабақ алмады, ештеңе 
істелмей жатыр» деу  – әділдікке қайшы. 
Айта кету керек, былтырғы Абай облысын-
дағы %рттен кейін ел Үкіметі Пре зи денттің 
тапсырмасына сәйкес және %зі нің 2023 
жылғы 15 маусымдағы №478 қаулысымен 
«Азаматтық қорғау саласындағы бірінші 
кезектегі шаралардың 2023–2027 жылдарға 
арналған кешенді жоспарын» бекітті. 
Оның аясында қарастырылған іс-шара-
ларды Үкімет 348,7 миллиард теңгеге 
қаржыландыруды жоспарлап отыр. 

Тарата айтқанда, кешенді жоспарды 
жүзеге асыру үшін т%тенше жағдайлармен 
күреске тартылатын 949 бірлік к%лік, 43 
340 бірлік мамандандырылған инженер-
лік техника, жабдықтар, аспаптар, 77 348 
бірлік арнайы экипировка, түрлі дрондар 
(пилотсыз ұшатын аппараттар), робот-
тандырылған техника және 16 бірлік 
тікұшақ сатып алынады. ТЖМ-нің б%лім-
шелерін материалдық-техникалық жаб-
дықтау іс-шараларына %ңірлер де жұмыл-
дырылады. Олардың іс-шаралары 
Қа зақ стан %ңірлерін әлеуметтік-экономи-
калық дамытудың кешенді жоспарлары-
на қосылды. 

Сонда кешенді жоспарды жүзеге 
асыру не нәтиже берді? Ресми мәлімет-
ке жү гінсек, республикалық және жер-
гілікті бюджеттер есебінен 2023 жылдың 
қорытын дысында 368 мамандандырылған 
автомобиль техникасы, 22 654 бірлік 
жабдық пен аспап сатып алынған. Бұл 
іс биыл да жал ғасты: кешенді жоспар 

аясында 2024 жылы мемлекеттік сатып 
алуларға 45,7 миллиард теңге қаржы 
жоспарланған. Оның қорытындысы 
келесі жылдың басында толаққанды 
шығарылмақ. 

#ткен аптада, 13 тамызда тағы бір 
жа  ғымды жаңалық жария болды: т%тен-
ше жағдайлардың алдын алу және жою 
жүйесін нығайту үшін ТЖМ-ге жаңа 11 
әуекемесі сатып алынатын болды. Осы 
мақсатта жоғарыда аталған кешенді жос-
парға түзетулер енгізілді. Тиісті қаулыға 
Премьер-Министр Олжас Бектенов қол 
қойды.

«Биылғы қаңтар айында сейсмикалық 
қауіпсіздік мәселелері ж%ніндегі кеңесте 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев т%тенше жағдайлардың алдын 
алу және жою жүйесінің материалды-тех-
никалық базасын нығайту шараларын 
қабылдауды тапсырған болатын. Прези-
дент тапсырмаларын іске асыру шең-
берінде «Азаматтық қорғау саласындағы 
бірінші кезектегі шаралардың 2023-2027 
жылдарға арналған кешенді жоспарына» 
заманауи авиациялық техника сатып 
алуға қатысты түзетулер енгізілді», – деп 
түсін іктеме берді Үкіметтің баспас%з 
қызметі.

ТЖМ-ге табысталатын 11 әуекемесін 
«қаржы лизингі» тетігін пайдалану арқылы 
сатып алу жоспарланып отыр. Бір әуе-
техникасы шамамен 2,25 миллиард 
теңгеге түспек. Бұл үшін қажетті 24,8 
миллиард теңге м%лшеріндегі сома респу-
бликалық бюджеттен 2027 жылға дейін 
кезең-кезеңімен б%лінетін болады. Бұл 
бастаманы Республикалық бюджет ко-
миссиясы тұжырымдамалық түрде қол-
дады.

«ТЖМ-нің материалдық-техникалық 
базасын нығайту авиациялық техникамен 
қамту аймақтарын кеңейтуге мүмкіндік 
береді. Бұл әуекемелері %зге техниканың 
жетуі қиын жерлерде болған т%тенше 
жағдайлар аймақтарынан адамдарды эва-
куациялау үшін пайдаланылады және 
құтқару б%лімшелерінің жедел әрекет етуін 
қамтамасыз етеді. Сондай-ақ әуетех никасы 
су тасқыны және %рт қаупі басым кезең-
дерде аспаннан бақылау жүргізіп, мони-
торингтің тиімділігін арттыру мақсатында 
қолданылады», – деді үкіметтегілер. 

АПАТ АЙТЫП КЕЛМЕЙДІ
Т%тенше жағдайлар қызметі ұзақ 

жылдардан бері «қалдық қағидаты» бой-
ынша қаржыландырылып келгені құпия 
емес. Жағдай қазіргі кезде де күрт жақ-
сарды деу қиын. Jйткенмен, ілгерілеушілік 
бар. ТЖ қызметкері Серік Хамзаұлы ең 
басты бір мәселе шешіле бастағанын: 
жалақы к%терілгенін айтады. 

–2018 жылдары қолға 75-85 мың 
теңге ғана алатынбыз. 2022 жылдан кей-
ін біршама %сірді. Соның %зінде қолы-
мызға 180-190 мың теңгедей ғана тиетін. 
Бұл – осы салаға ұзақ жыл ғұмырын 
ар наған тәжірибелі құтқарушылар мен 
%рт с%ндірушілердің жалақысы. Жаңа 
келгендердің місе тұтатыны тым мар-
дымсыз болды. Содан салада маман 
тұр ақтамады, тұрақтап қалған бізге бір-
неше адамның қызметін қатар атқаруға 
тура келеді. Екі тәулік к%з ілмей, шақыру-
ларға шапқылайтын кездер болады. ТЖМ 
жүйесінде кредит алмаған қызметкерді 
табу қиын. К%бі қарызға шектен тыс 
батқан. Біздің мойнымызда екі-үш не-
сиеден бар, – дейді С.Хамзаұлы.

Бастама жүзеге асса, құтқарушылардың 
зейнеткерлікке шығу жасы т%мендейді. 
Онсыз мемлекеттік қызметші санатын-
дағы құтқарушылар бейнетінің зейнетін 
тек 63 жастан бастап к%ре алады. Және 
олар қирап құлаған ғимараттардың үй-
індісінің астына сүңгіп, қызыл сумен 
күресте басын бәйгеге тігіп, %згелерді 
құтқару үшін тау-тасқа %рмелеп, қауіпті 
міндеттерін орындап, 63 жасқа дейінгі 
еңбек жолын арпалыспен %ткізуге мін-
детті екен.

Жұмысы, жүктемесі ауыр, қауіпті 
болғандықтан, құтқарушылардың, %рт 
с%ндірушілердің бір б%лігі зейнеткерлік 
жасқа жетпейді. Сондықтан кадр 
тапшылығын жоймағанмен, елеулі азай-
ту үшін, Мәжіліс депутаты Кенжеғұл 
Сейтжанның пікірінше, олардың әлеу-
меттік жағдайын әлі де болса жақсарта 
түсу қажет. Біріншіден, жалақысын 
ұлғайту керек. Екіншіден, олардың жалға 
алатын баспанасының арендалық құнын 
бюджеттен толық не ішінара %теу тетігінің 
енгізілгені маңызды. 

Үшіншіден, коммуналдық қызметтер 
үшін үстемеақыны да арттыру қажет: 
оның сомасы 10 жылдан астам уақыттан 
бері %згермеген. Т%ртіншіден, қатардағы 
қызметкерлерге түсетін ауыртпалықты 
жеңілдету үшін %рт с%ндіру қызметі мен 
жедел-құтқару жасағының штат санын 
к%бейткен орынды. Бұл ұсыныстар 
ішінара Үкіметтің қолдауын тапты. 

Қалай болғанда, табиғи және басқа 
апаттар айтып келмейді, керенаулықты 
к%термейді. Jлемді климаттық дағдарыс 
дендеген, геосаяси ахуал ушыққан за-
манда Қазақстан және оның барлық 
жауапты құрылымдары сұрапыл %рт, 
жойқын жер сілкінісі, күйретуші тасқын-
дар, жарылыстар және басқа да апаттар-
дың салдарымен тиімді, тегеурінді 
күреске үнемі дайын болғаны – мемлекет 
үшін %мірлік маңызды міндет.

ҚҰТҚАРУҒА ЗӘРУ
ҚҰТҚАРУШЫЛАРДЫҢ ӨЗІ

(Басы 1-бетте)

Айхан ШӘРІП

Ол былтырғы %рттен және биылғы 
тасқыннан кейін жалақы біраз %скенін, 
бүгінде 300 мыңға дейін к%терілгенін 
жеткізді. Бірақ жұмыс ауыр болғандықтан, 
жастар бәрібір ұзаққа қалмайтын к%рінеді. 
Бір-екі жыл тәжірибе жинап, баспанамен 
қамту бағдарламалары бар құқық қорғау 
құрылымдарына, әскери қызметке ор-
наласып алуға тырысады.

Бұрын %рт с%ндірушілер мен құтқа-
рушыларды бірге атайтын, журналистердің 
%зі олардың %зара шатастыратын. Ма-
манның айтуынша, қазір бұлар  екі басқа 
қызмет. 2023 жылы Т%тенше жағдайлар 
министрлігі құрамында «Жедел-құтқару 
жасағының» 19 мемлекеттік мекемесі 
құрылды. Осылайша, жедел-құтқару 
жасақтары енді «#рт с%ндіру және апат-
тық құтқару жұмыстары қызметі» мем-
лекеттік мекемесінің құрылымынан 
шығарылды. 

Бүгінде ТЖМ %рт с%ндірушілер үл-
гісінде құтқарушыларды да аттестатталған 
қызметкерлер санатына к%шіру мәселе-
сін пысықтап жатыр. Бұл құтқарушы-
лардың мәртебесін құқық қорғау орган-
дарымен теңестіруге мүмкіндік береді. 

Пленарлық отырыстың модераторы 
Алматы облысы әкімінің бірінші орын-
басары Нұрлан Jбдірахымның с%зінен 
кейін  былтырғы оқу жылының қорытын-
дылары мен жаңа оқу жылының міндет-
тері туралы негізгі баяндаманы Білім 
бас қармасының басшысы Салтанат 
Бес паева жасады. 

Жиында білім беруді цифрландыру 
мәселелеріне ерекше назар аударылды.  
Осы тақырып бойынша Білім беру сапа-
сын қамтамасыз ету басқармасының 
басшысы Ержан Жиренбай мен Ы. Ал-
тынсарин атындағы Ұлттық білім акаде-
миясының вице-президенті Руслан 
Қара табанов баяндама жасады.   

Пленарлық отырыс барысында Ал-
маты облысының бала құқықтары ж%нін-

дегі уәкілі Айгүл Есімбекова, №38 мек-
теп-гимназиясының директоры Гүлнәр 
Ас қарбаева, BILIM INVEST ұлттық білім 
беру инвесторларының қауымдастығы 
мен Алматы экономикалық колледжінің 
%кілдері де %з ойларын ортағы салып, 
ұсыныстарын білдірді. 

«Білім берудегі цифрлық технологи-
яларды дамыту – қазіргі заманның 
%зекті мәселелерінің бірі.  Мемлекет 
басшысы ұстаздар съезінде атап %ткендей, 
бұл салада түбегейлі жаңа тәсілдер қажет.  
Заманауи технологияларды пайдалану 
білім беру жүйесін жылдам әрі тиімді 
жаңғыртуға мүмкіндік береді.  Біз білім 
саласын үздік халықаралық стандарттарға 
сай дамытуымыз керек.  Облысымызда 

бюджеттің жартысынан астамы білім 
саласына жұмсалатынының %зі-ақ білім 
саласына басымдық беріп, маңызын 
арттыра түседі», – деген облыс әкімі 
Ма рат Сұлтанғазиев.  #ңірде  1 742 білім 
оша ғы бар екенін және оларды қолдауға 
облыстық бюджеттің жартысынан аста-
мы б%лінетінін баса айтты.  Қомақты 
қаражаттың басым б%лігі мұғалімдердің 
жалақысына жұмсалады екен. Соған сай 
білім беруге қарастырылған қыруар қа-
ражатқа сай балаларымыздың сапалы 
білім алуын қамтамасыз етуге баса назар 
аударған ж%н.  

Сандық технологияларды игерудің 
бірден-бір басты құралы – компьютерлік 
техника. Алматы облысында %ткен оқу 

жылында облыс бойынша орта есеппен    
1 компьютерге 5 оқушыдан келсе, осы 
оқу жылында тағы 665 дана компьютер-
лік техника сатып алуға 245,9 млн теңге 
б%лінген. Жергілікті бюджеттен 2022 
жылы – 99,0 млн, 2023 жылы 2,1 млрд 
тең геге 236 жаңа модификациялы пән 
кабинеттері сатып алыныпты.

Ал биылғы жылы «Қазақстан халқы-
на» қоры тарапынан 1,5 млрд теңгеге 50 
мектептің физика, химия, биология 
ка бинеттері және аудан орталықтарын-
да орналасқан 3 ауылдық мектептің оқу 
ка бинеттері 100% жабдықталды.  

Бала – еліміздің болашағы. Сондықтан  
олардың толыққанды жабдықталған 
мектептерде білім алуымен бірге  қауіп-
сіздігін қамтамасыз ету де басты мін дет-
тердің бірі екені с%зсіз. Білім алу шылардың 
қауіпсіздігін қамтамасыз етуге 2024 жылы 
525,1 млн теңге б%лініпті.  Оның ішінде 
253,1 млн теңге – білім беру мекемелерін 
лицензияланған күзетке қосуға, 188,0 
млн теңге – бейнекамераларды жаңартуға, 
84,0 млн теңге  мекемелерді жедел басқа-
ру орталығына (ЦОУ) қосуға қарасты-
рылған. Сондай-ақ биылғы басты  жаңа-
лық – облыс бойынша балалар мен 
жас  %спірімдер арасындағы психологиялық 
жағдайды тұрақтандыру мақсатында 
психологиялық қолдау орталығы ашылып, 
жұмысын бастағаны. Білім алушылардың 
қауіпсіз ортада жан-жақты және терең 
білім алуы бағытындағы жұмыстар алдағы 
уақытта да жалғасады. 

Саладағы тағы бір  %зекті проблема –  
үш ауысымды оқыту мен оқушы орын-
дарының тапшылығы. Облыс әкімінің 
айтуынша, %ңірдегі үш ауысымды мек-

тептердің мәселесі түбегейлі шешіледі.  
2023-2025 жылдар аралығында %ңірде 
«Жайлы мектеп» ұлттық жобасы аясын-
да 53 мектеп салу жоспарланыпты.

«Біз мектептер салуға жеке инвестор-
ларды да тартып отырмыз. Бүгінде об-
лысымызда инвесторлық жоба бойынша 
4 мектеп тұрғызылуда. Есік қаласында 
жеке инвестор Болат #темұратовтың 
қоры 900 орындық 2 мектеп құрылысын 
жақында аяқтайды және мемлекетке 
сыйға тартатын болады. Бұл мектептер 
тұрғындар ең к%п шоғырланған Еңбек-
шіқазақ ауданының үшауысымды мек-
тептері проблемасын шешуге ықпал 
етеді», – деді %ңір басшысы.

Жас дарындардың жетістіктері де 
жарқын екен. Облыста 145 оқушы оқу 
олимпиадасының жеңімпазы атанса, 
республикалық ауыл олимпиадасында 
облыс құрамасы екінші орынды иеленіпті.  
Бұл %ңірдегі қала мектептерінде де, ауыл 
мектептерінде де сапалы білім алуға то-
лық мүмкіндік бар екенін байқатады. 

Кеңесті қорытындылау барысында 
облыс әкімі білім саласының беделін 
арттырып, бала тәрбиесіне бар күш-жі-
гері мен білім-білігін жұмсап жүрген 
ұлағатты ұстаздар ұлықтады. 11  мұғалім 
Құрмет грамотасымен, 19 ұстаз  алғыс-
хатпен марапатталды.  Сондай-ақ тағы 
бір аз педагогтің еселі еңбегі  «Ы.Алтынсар-
ин» т%сбелгісімен, «Еңбек ардагері» және 
«Білім беру ісінің үздігі» медальдарымен 
аталып %тілді. Жиын соңында облыс 
әкімінің бастамасымен және кәсіподақ 
ұйым дарының қолдауымен «Мейірім» 
қайырымдылық акциясы аясында бала-
лар үйінің тәрбиеленушісі Марина 
Құдашоваға 30 миллион теңгенің сертифи-
каты тапсырылды. 

Алматы облысы

ҮШ АУЫСЫМДЫ МЕКТЕП МӘСЕЛЕСІ

�онаев �аласында ткен �стаз-
дарды� дәст�рлі тамыз ке�есін 
Білім министрі �ани Бейсембаев 
Ас танадан  �атысушылар!а бейне-
�н     деу жолдау ар�ылы ашты. Негізгі 
та�ырыбы – алда!ы о�у жылына 
және о�у �дерісіне цифрлы� техно-
ло гия ларды белсенді енгізуге ар-
нал!ан ке�еске 200-ден астам 
адам �атысты.  Кездесуді тікелей 
эф ирде облыс бойынша 20 мы� 
м�  !алім кріп, онда айтыл!андарды 
ккейлеріне т�йді. 

ТҮБЕГЕЙЛІ ШЕШІЛЕДІ

Болат АБАҒАН
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Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ

ӨЗЕКТІ

ЖЫЛАМАСЫН БАЛА, ЖЫЛАМАСЫН БАЛА, 

МҰҢАЙМАСЫН АНА!МҰҢАЙМАСЫН АНА!

Бүгінде белгілі заңгер, гендерлік 
зорлықпен күрес бойынша қоғам 
белсендісі, Human Rights Lawyers 

ҚҚ т�рағасы Ләззат 
Рақышевадан к�мек күтіп, 
тығырықтан алып шығуды 
сұрап хабарласатын қыз-

келіншектер аз емес. Заңгердің 
айтуынша, орталыққа айына 
шамамен 150-ге жуық, тіпті 

кейде 180-ге дейін қоңырау келіп 
түседі. Статистикаға 

сүйенсек, орталыққа 
хабарласушылардың дені – 
к�ктем мен күз айларында 
к�мек сұрап, байланысқа 

шыққан.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

49 дағдарыс орталығы бар. Барар жері, 
басар тауы қалмаған аналарға сол дағдарыс 
орталығына баруға кеңес береміз. Халық-
тың ортасында жүрген соң әйел мен бала 
құ қығына қатысты жаңа заңның қабыл да-
нуына байланысты неше түрлі қауесетті ес  -
ти   мін. «Қазақта «Ыдыс-аяқ сылдырламай 
тұрмайды» дейді ғой, сондықтан үй ішін-
дегі ыдыстың сылдырын сыртқа шығарып 
не керек?! Ол үйдегі проблема» деп заңға 
аг   рессивті к'зқарасын танытқан ер адам-
дарды да к'рдім. Бізге келіп түскен қоңы-
рау лардың арасында ең к'п хабар лас қан-
дар – тұрмыстық зорлық-зомбы лық тың 
құр банына айналған әйелдер, – дейді ол.

Осыдан бірер апта бұрын заңгерге 
таңғы уақытта Түркістан облысынан алты 
баланың анасы шырылдап хабарласқан. 
Ләззат Рақышеваның с'зінше, ішімдікке 

тойып алған күйеуі әйелдің 'зімен қой-
май, 11 жастағы ұлын да жұдырық астына 
алған. Айқай-шуды естіп үйінен жүгіріп 
шыққан к'ршілері полицияны шақырып 
береді. Жәбір к'рген әйел учаскелік по-
лиция қызметкері күйеуін алып кеткенін, 
бірақ арадан 2-3 сағат 'т кеннен кейін 
жолда сының үйіне қайта оралғанын 
айтқан. 

– Полиция қызметкерлері неліктен ер 
адамды үйіне қайтарып жібере салды деп 
сұрасам, ішімдіктен ес жиған соң екен. 
Күйеуі үйге келіп қоқан-лоқы к'рсетіп, әрі 
қарай тағы да шу к'тереді. Қабылданған 
заң негізінде ұрып-соққан адам қамалуы 
керек, 'йткені бұл – тұрмыстық зорлық-
зомбылық. Кейіннен бұл отбасының 
жылдар бойы ұрыс-жанжалдан к'з аш-
пайтыны, күйеуінің бірнеше рет қамалғаны 
белгілі болды. Полиция әйелден арыз 
хатын алады, бірақ оны оқып қарасаңыз, 
әйелдің қорқып қалғаны айқын к'рініп 
тұр. Неліктен? Себебі ол күйеуінің 'з ба-
ласын ұрып-соққанын арызда айтпайды. 
Мен әйелден баласының да, 'зінің де 
құқығын неліктен қорғай алмай отырғанын 
сұрадым. Бұл ретте әйелді кінәлаудың қа-
жеті жоқ шығар. =йткені тұрмыстық зор-
лық-зомбылықты к'ру әйел үшін нор маға 
айналып кеткен. >йелдің әбден еті үйреніп 
қалғаны сонша, ол 'з құқығын білмейді. 
Зорлық кезінде ата-ана тара пынан қорғал-
маған баланың психологиясы сынады. 
Келешекте мұндай отбасынан 'сіп шыққан 
балалар ортада 'зін-'зі қорғай алмайды. 
>лгі хабарласқан түркіс тандық келіншек 
не істерін білмей дал болғанын, полиция 
күйеуін он күннен кейін қайта жібере 
салатынын, ал оның үйге келіп қырғын 
шығаратынын айтады. >йелі мен баласына 
күн к'рсетпейтін мұндай еркекті есепке 
қою қажет, – дейді заңгер.

Сонымен қатар дағдарыс ор талық-
тарын паналап, заңгердің к'мегіне жүгі-
нетін дердің арасында әйелдерден 'зге 
балалар да бар. Ләззат Рақышева жәрдем 
сұрап үмітпен келушілердің ішінде әлі 
үлкен 'мірге аяқ баспаған, 'рімдей жас 
бала лардың к'п екенін айтып ашынады.

– Айына кем дегенде 17-20 баладан 
'тініш пен түрлі мазмұндағы хаттар ке-

леді. Оларың айтатыны: «Менің әкем 
алқаш, әкем анамды ұра береді, ҰБТ-ға 
дайындала алмай отырмын, анам мені 
түсінбейді» дейді. Тек үйде емес, қоғамда, 
соның ішін де балабақшадан бастап бала-
  ларға зор лықтың қылмыс екенін ұғын-
дыр ға нымыз ж'н. Балабақшадан кейін 
мек тепте мұғалімдер мен психо логтер 
жұмыс істеуге тиіс. Негізінен, ата-аналар 
балаға 18 жасқа дейін жауап бе ретінін 
білуі керек, – дейді құқық қор ғаушы 
Л. Ра  қышева.

Иә, қыз-келіншектердің тағдыры ту-
ралы с'з қозғалғанда бала құқығынан 
айналып 'те алмаймыз. Себебі отба сын-
дағы зорлық-зомбылықтың құрбанына 
ай налып қана қоймай, жастайынан 'з 
ортасында буллингке ұшырайтындар да – 
кәмелет жасына толмаған балалар. Бала 

құқықтары ж'ніндегі уәкіл Динара За-
киеваның дерегінше, 2023 жылдың қараша 
айындағы к'рсеткіш бойынша елімізде 
25 бала ажал құшқан. Қорқыныштысы сол, 
оның ішіндегі 6 бала жақындарының қо-
лынан қаза тапқан. Статистикаға сүйенсек, 
былтыр еліміздегі балалардың 60 пайыздан 
астамы буллинг құрбанына айналса, 
45 пайызға жуығы дискрими нацияға ұшы-
раған.

Ләззат Рақышева балаларға 'з жы-
ныстық ерекшеліктерін қабылдауды ғана 
емес, оны қорғауды да үйрету маңызды 
екенін атап 'тті. «>р бала 'з жеке шека-
расын қорғай білу дегеннің не екенін тү-
сінгені дұрыс», – дейді ол.

– Жыныстық тәрбие дегеніміз – ба-
ланың 'з жынысын танып, білуі. Қабылдау 
бағытында қажетті мәліметті беру, үйрету 
және балаға к'мектесу ата-ананың міндеті 
саналады. К'п жағдайда ата-аналар жы-
ныстық қатынас тақырыбында баламен 
ашық диалогке бара бермейді. Негізі, жы-
 ныстық тәрбиені балалық шақтан бастаған 
абзал. Ұл бала да, қыз бала да 'з жыныстық 
ерекшеліктерін танып, оны толықтай 
қабылдағаны ж'н. Белгілі бір сәттерде 
балалардың 'тпелі кезеңі болады. Мұндай 
уақытта ағзада 'згерістер бола тынын ал  -
дын ала ескертіп, түсіндіргені абзал. Бала 
ертерек хабардар болса, бар лығына дайын 
болады және не істеу керек екенін біледі. 
=тпелі кезең ұл балалар үшін 10-15 жас, ал 
қыз балаларда 9 бен 14 жас аралы   ғында 
'теді. Қазіргі дамыған заманда балалар к'п 
ақпаратты біз айтпай-ақ біледі. Дегенмен 
біз зиянды тұстарын түсіндіруіміз қажет. 
Иә, біздің уақытымызда мұндай тақырыпта 
ешкім с'йлеспейтін. Бұл ең ұятты тақырып 
еді. Енді алдағы уақытта балаларымыздың 
тәрбиесіне, олардың қоршаған ортасына, 
ара ласатын достарына мән беруіміз 
керек, – дейді құқық қорғаушы.

С'з соңында құқық қорғаушы үйдегі 
жанжал жабық есік артында қала берсе, 
отбасылық құндылықтар қирайтынын 
айтып ұл-қыз тәрбиелеп отырған ата-
аналарға үндеу жасады.

– Таяқтан к'з ашпаған ана ұл мен қы-
зына тәлім-тәрбие бермек түгілі жа ры   тып 
к'ңіл б'ле алмайды. Салдарынан қоғамға 
бейімделуі т'мен, ортаға сіңу қабі леті 
дамымаған, ерік-жігері жасық ұрпақ 'сіп 
келеді. Бала кезінен зорлық-зомбы  лықты 
к'ріп, психологиялық соққы алған балалар 
кейін сол әрекетті 'з шаңы ра   ғын   да қай-
таланатынын қазірдің 'зінде байқап 
жүрміз. Бақытсыз отбасында 'с кендер – 
бақытсыз отбасының негізін құ райды. 
Бақытсыздық шеңбері мәңгілікке жалғас-
  пауы тиіс, – деп с'зін түйіндеді Л. Рақ ы-
шева.

Бақытты отбасы – бақытты мемлекет. 
Отбасылық құндылықтар, әйел мен бала 
құқығы тақырыбы қай заманда болмасын 
'зектілігін жоймайтыны анық. Десе де, 
қоғамда болған сұмдық жағдайларға к'з 
жұ мып қарауға болмайды. 2022 жылы 
балалардың 'з-'зіне қол жұмсау дерегі 
бойынша 155 жағдай тіркелсе, былтыр 
еліміз суицид к'рсеткішінде 178 мемле-
кеттің ішінде 19-орынға тұрақтаған. 
Жұмыла к'терген жүк жеңіл. Мұндай қор-
қынышты цифрларды одан әрі асқын-
дырмау үшін – заң мен қоғам, мемлекет 
пен отбасы күш біріктіріп, бір мүддеге 
жұмыс істеуі тиіс. 

Алматы қаласы

Қазақстанда әйелдер мен балалардың 
құқығын қорғайтын заң қабылданса да, 
'кінішке қарай елімізде әлі күнге дейін 
қыз-келіншектер мен балаларға жасалатын 
қысым тоқтамай тұр. Заң жүзінде іске асса 
да, қабылданған ресми құжат кейбір 
азаматтарға әсер етпей тұрған сыңайлы. 
Таяуда Алматы қаласында ер адам 'з к'-
лігімен әйел жүргізушінің к'лігін соғып, 
кейін оны ұрмақ болғаны туралы ақпарат 
желіде желдей ескен еді. >йел мен бала 
құқығы заң жүзінде қолға алынса да, жай-
сыз фактілер неге азаймай тұр? Нелік тен 

қоғамдағы теріс әрекеттерге заң тұсау сала 
алмай отыр? >лде заң әлсіздік танытып 
отыр ма? Осы және 'зге де сауалдарымызға 
жауап алу мақсатында мамандармен бай-
ланысқа шығып, пікірін білген едік. 

 Заңгер Тілеужан Кішкенебаев бұрын 
жеңіл жарақат келтірілген ұрып-соғу 
фактілері бойынша Қылмыстық кодексте 
арнайы бап болғанын атап 'тті. Оның 
с'зінше, кейіннен оны >кімшілік сотқа 
берді. >кімшілік сотта отбасындағы ұрып-
соғу фактісі бойынша жеңіл түрде әкім-
шілік жауапкершілік қарастырылған. 
Тілеу жан Кішкенебаев отбасында ұрыс-
жанжал болып, әйелдер зорлық к'рсе, 
'кінішке қарай к'п жағдайда олар полиция 
шақырып арызданбайтынын, арызданған 
күннің 'зінде іс қараусыз қалып жататынын 
түйреп 'тті.

– Қазір заң 'з жұмысын атқарып отыр. 
Жоғарыда айтып 'ткенімдей, к'біне 
отбасы жағдайында әйел адам қорлық 
к'рсе де үнсіздік танытып, арыз жазбайды. 
Жағдайға кешіріммен қарап, «балала  рым-
ның әкесі ғой» деп 'зара татуласып жата-
ды. Ал мұндай кезде іс қысқартылады. Іс 
қысқартылған соң жұдырық сілтеген адам 
жауапкершілікке тартылмайды. Осындай 
үнсіздіктің салдарынан отба сындағы 
зорлық-зомбылық қоғамда кең етек алып 
жатыр. Егер әйелді ұрған адамға бір рет 
ескерту беріліп, әкімшілік жауап керші-
лікке тартылса, ол алдағы уақытта ұрып-
соғу әрекеттерін жасамас еді. Жай ғана 
Бишімбаевтың іс-әрекетін алып қараңыз. 

Бүгінде Президенттің Жарлығымен 
әйел мен бала құқығы Қылмыстық 
кодекстен орын алып, қазір аталған заң 
бойынша жұмыс жүргізіліп келеді. Бұл 
дегеніміз егер әйелге жеңіл жарақат келті-
рілсе, мұнда әкімшілік емес, қылмыстық 
жауапкершілік қарастырылған. Отба-
сындағы зорлық-зомбылықтың әсерінен 
түбінде әйелдер зардап шегіп, соңы үлкен 
қайғы-қасіретпен аяқталады. Сондықтан 
әйелдер отбасындағы зорлық-зомбылыққа, 
ұрып-соққанға бейжай қарамауы тиіс. 
Тіпті, кейде ерлі-зайыптылардың арасында 
келеңсіз жағдай болса, әйел адамдар по -
лиция шақырып, кейін арыз жазбай қояды. 
Нәтижесінде, күйеуі жазасыз қа лады, 
отбасындағы зорлық-зомбылық одан 
сайын 'рши береді. Соңында әйел тірі 
'лікке айналады немесе тіпті адам 'лімімен 
аяқталуы мүмкін, – дейді Т. Кіш кенебаев.

Бүгінде белгілі заңгер, гендерлік зор-
лықпен күрес бойынша қоғам белсендісі, 
Human Rights Lawyers ҚҚ т'рағасы Ләззат 
Рақышевадан к'мек күтіп, тығырықтан 
алып шығуды сұрап хабарласатын қыз-
келіншектер аз емес. Заңгердің айтуынша, 
орталыққа айына шамамен 150-ге жуық, 
тіпті кейде 180-ге дейін қоңырау келіп 
түседі. Статистикаға сүйенсек, орталыққа 
хабарласушылардың дені – к'ктем мен күз 
айларында к'мек сұрап, байланысқа 
шыққан.

– Жаңа заң күшіне енгелі к'п уақыт 
бола қойған жоқ. Заң қабылданған соң 
елде зорлық-зомбылық фактілері тоқтайды 
деген қате түсінік. Бұл зорлық-зомбы-
лықтың түп-тамыры қайдан шығып жа-
тыр? Біздің орталығымызға айына тұр-
мыстық, жыныстық зорлық-зомбылық 
к'рген, онымен қоса буллинг зардабын 
тартқан қаншама бала мен ана хабарласады. 
Біздің міндетіміз – оларды барынша қор-
ғап, психологиялық к'мек к'рсетеміз, 
заңгерлік кеңес береміз. Қазір елімізде 

ОЙЫНШЫҚҚА 
АЙНАЛҒАН ТАҒДЫР: 
КІНӘЛІЛЕР 
ЖАЗАСЫН АЛА МА?

Ө Т К Е Н  А П Т А Д А  Ж Ы Н Ы С Т Ы Қ  З О РЛ Ы Қ  К Ө Р Г Е Н 
ҚЫЗЫЛОРДАЛЫҚ 16 ЖАСТАҒЫ ОҚУШЫ ҚЫЗ ДЫҢ СҰМДЫҚ 
ТАҒДЫРЫ ЕЛДІ ДҮР СІЛКІНДІРДІ. СОДАН БЕРІ СЫНЫПТАСТАРЫ 
ЖЕЗӨКШЕЛІКПЕН АЙНАЛЫСУҒА МӘ Ж БҮРЛЕГЕН БАЛАУСА 
ҒҰМЫРДЫҢ КЕЛЕШЕГІНЕ ДҮЙІМ ЖҰР Т АЛАҢДАУШЫЛЫҚ 
ТАНЫТЫП ОТЫР. КӨПТІҢ ТАЛАБЫ КІНӘ ЛІЛЕР ҚАТАҢ 
ЖАЗАСЫН АЛУЫ ТИІС ДЕП САНАЙДЫ. 

Соңғы жылдары Сыр 'ңірінің 
білім саласы сыр беріп тұрғанын 
бұған дейін де айтып жүрміз. Бірнеше 
жылдан бері басы даудан арылмаған 
салаға серпін беретін тың бастамалар 
бой к'рсетер деп үміттенгенімізбен, 
күн санап түрлі келеңсіздіктен к'з 
ашпай тұр. Басшы ауысса да, бас-
сыздықтар ауыздықталар емес. Ал 
бұл жолғы жағдай тіпті сұмдық.

Ең алғаш қызының жаға ұста-
тарлық оқиғасы жайында 'з отбасы 
тамыз айының басында біледі. Нақ-
ты айтқанда, ақпан айынан бері 
оқу шы қызды екі сыныптасы мен 
оның туыстары мәжбүрлеп жез 'к-
шелікке жегіп келген. Жез'кшелік 
қызмет жәбір к'рсетуші сынып та-
сының пәтерінде, қонақүйлерде 
жә не сауналарда жүргізіліпті. Қа-
тарластары дәрменсіз қызды лас 
әрекетке к'ндіру мақсатында әурет 
жерін күйдіріп, денесіне целлофан 
пакеттерді балқытып, тамызып, 
азаптаған. Сондай-ақ қағазды 'ртеп, 
ішкиіміне салған, жыныс мүшесін 
тілгілейтінін айтып та қорқытқан 
к'рінеді. Егер де талаптарын орын-
дамаса, ата-анасына қауіп т'нді-
ретінін айтып та, мәжбүрлеген. Ең 
сорақысы сол, шарасыз қыздың 
ин тимдік қызметі үшін осы істі 
ұйым дастырушылардың картасына 
1 000-нан астам ер адамнан ақша 
аударымдары жасалғаны белгілі 
болып отыр. Бұл жайында 'ткен ап-
тада Астанада жәбірленушінің анасы 
«Не молчи» қорының құқық қор-
ғаушыларымен бірлесіп 'ткізген 
бас пас'з мәслихатында к'пшілікке 
жария етті. 

Анасының с'зіне сүйенсек, қар-
шадай қыздың жыл басынан бермен 

қарай к'рмеген қорлығы жоқ. Екі 
сыныптасы ойына келгенін істеген 
к'рінеді. Қыздың 'з үйіне жиі түне-
мей, бірнеше күн қатарынан жоға-
лып кететін кездері жиілей бас таған. 
Анасының айтуынша, бұл іске би 
үйірмесіне бірге барып жүрген сы-
ныптас құрбысының қатысы бар деп 
санайды. Ең қиыны, қос сынып та-
сының лас тірлікпен айналысып 
жүргенін олардың ата-аналары біле 
тұра ешқандай шара қолданбай, 
есесіне 'здері де к'мектескенін алға 
тартады. Кейіннен белгілі болғандай, 
жыныстық қызметке осы кезге дейін 
банктік картаға 10 млн теңге түскені 
жария болды.

Сұмдық оқиға бір сәтке де қо-
ғамның қызу талқысынан түскен 
емес. Халық оқушы қыздың келе-
шегіне балта шапқандардың тиісті 
жазасын алуын күтіп жүр. 

Азапталған қыздың ақиқаты 
к'пке жария болғаннан кейін оқи-
ғаға тікелей қатысы бар деген күдік-
пен қос жас'спірімнің қамауға алын-
ғаны мәлім болды. Соттың аталмыш 
іске байланысты мәлім деуінде «Қыл-
мыстық кодекстің 134-бабы 3-б' лігі 
1-тармағы бойынша кәме летке то-
лмаған күдіктілер Қ.А. және М-ге 
қатысты «күзетпен ұстау» тү рін дегі 
бұлтартпау шарасын сан кциялау 
туралы тергеушінің 'ті нішхаты Қы-
зылорда қаласының маман дан-
дырылған тергеу сотына түскен. Сот 
қаулысымен тергеушінің 'ті нішхаты 
қанағаттандырылмай, кә мелетке 
толмаған күдіктілерге 2 ай мерзімге 
«үй қамақ» түріндегі бұл тартпау ша-
расы таңдалған делінген. 

Осы оқиғадан кейін 'ткен аптада 
Қызылорда облыстық әкімдігінде де 
арнайы жиын 'ткізілді. Онда кә-
мелетке толмаған қызды жез'к ше-
лікпен айналысуға мәжбүрлеу фак-
тісіне орай білім беру саласының 

жауапты тұлғалары жұмыстан боса-
тылатыны айтылды. 

Қызылорда облысының әкімі 
Нұрлыбек Нәлібаев атышулы қыл-
мыстан жарты жылға жуық уақыттан 
бері Полиция департаментінің 
ұйымдасқан қылмыспен күрес бас-
қармасы мен қыз білім алатын мек-
теп мұғалімлерінің бейхабар болға-
нын қатаң сынға алды. 

«>леуметтік желілерде учаскелік 
полиция инспекторы мен мектептің 
ювеналды полиция қызметкері 
мәселеден хабардар болғаны ж'нінде 
ақпарат тарады. Негізгі салғырттық 
осы қызметкерлерден басталған. 
=здеріне бекітілген аумақтағы ахуал-
ды алдын ала зерделеп, әр тұрғынды 
бақылауы тиіс еді. Бірақ ондай жұ-
мыс мүлде жүргізілмеген. Білім 
саласының мамандары да қызмет-
теріне немқұрайды қараған. Мектеп 
басшылығы, педагогтер, мектеп 
инс пекторы, 'з міндеттеріңізді 
орын   дамағансыздар! Мектеп пси-
хологі, сынып жетекшілері, әлеу-
меттік педагог, мектеп дирек торы-
ның тәрбие ісі ж'ніндегі орынбасары 
және директор заң аясында қандай 
да бір нақты қадамға бармаған. 
Бүгіннен бастап №7 мектеп-лицей 
директоры, тәрбие ісі ж'ніндегі 
орынбасары, психологі, әлеуметтік 
педагогі, сынып жетекшілері жұ -
мыстан босатылсын. Қызылорда 
қа ласы әкімінің осы салаға жауапты 
орынбасарына, қалалық білім б'лі-
мінің басшысына қатаң с'гіс, б'лім-
нің тәрбие ж'ніндегі жауапты мама-
нына жұмыстан босату шарасы 
қол данылсын. Білім басқармасының 
басшысына 'з міндеттерін тиісті 
деңгейде орындамағаны үшін қыз-
метіне толық сәйкес еместігі туралы 
ескерту беремін. =зіне жүк телген 
міндетті тиісті деңгейде орындамаған 
мектеп инспекторы мен учаскелік 

полиция инспекторы, оны бақыла-
маған кәмелетке толма ғандар ісі 
ж'ніндегі ювеналды полиция б'лім-
шесі, қалалық Полиция басқармасы 
мен облыстық жергілікті полиция 
қызметі ұйымдасқан қылмысқа 
қарсы күрес басқармасы тікелей кі-
нәлі. Осы орайда жауапты маман-
дардың жауапкершілігін қарап, 
қызметінен босатуға дейінгі кадрлық 
шешімдер қабылдансын», – деді 
аталмыш жиында Нұрлыбек Мәш-
бекұлы. 

Жиын барысында аймақ бас-
шысы оқиғадан зардап шеккен 
отбасына жан-жақты к'мек к'р-
сетуді, тергеудің барынша объективті 
жүргізілуін талап етті.

Негізінен, облыс әкімдігінде 'т-
кен бұл шұғыл жиын к'птің к' ке йін-
дегі қордаланған сұраққа нүкте қой   ды 
деп айту қиын. Есесіне, білім бас қар-
масының аталмыш оқиғаға байла-
нысты әлі күнге дейін бірде-бір рет 
мәлімдеме жасамағаны дүйім жұрт  ты 
күмәнді ойларға жетелеп отыр. 

=з кезегінде қылмыстық істің 
нәтижесін білмек мақсатта Қы зыл-
орда облысының Полиция департа-
ментіне хабарластық. Департа-
менттің баспас'з қызметі қылмыстық 
іске байланысты тергеу жұмыстары 
әлі де жалғасып жатқанын, соған 
орай әзірге нақты ақпаратпен б'лісу 
мүмкін болмай тұрғанын жеткізді.

Қалай дегенде де, қылмыстық 
іске байланысты кейбір жауапты 
тұлғалар жұмыстан босатылғанымен, 
к'птің к'кейінде «қылмысқа нағыз 
қатысы бар адамдар лайықты жаза-
сын ала ма?» деген сұрақ тұр. Мұны 
алдағы уақыт еншісінде бағамдай 
жатармыз. Ең бастысы, тергеу жұ-
мыстары әділ жүргізіліп, елдің тала-
бы ескерусіз қалмаса игі.

Қызылорда облысы

(Басы 1-бетте)
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САПА

Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

ЖАҚСАРДЫ МА?

ТАМЫЗДАҒЫ КЕҢЕС:
ДӘСТҮРЛІ ТАМЫЗ 
КОНФЕРЕНЦИЯСЫ ЖАҢА 
ОҚУ ЖЫЛЫ ҚАРСАҢЫНДА 
ЖЫЛ САЙЫН ЕЛІМІЗДІҢ 
ТҮГЕЛГЕ ДЕРЛІК АУМАҒЫН 
ҚАМТЫП, БІЛІМ САЛАСЫН 
ДАМЫТУДАҒЫ 
ҚАДАУ-ҚАДАУ МӘСЕЛЕЛЕРДІ 
ҚАУЗАУДЫ МАҚСАТ 
ТҰТАДЫ. ТАМЫЗ АЙЫНЫҢ 
ОРТА ШЕНІН АЛА 
БАСТАЛАТЫН ЖИЫННЫҢ 
КӨТЕРГЕН ЖҮГІ АУЫР. 
САЛАДАҒЫ ТҮРЛІ ТАҚЫРЫП 
ҚАМТЫЛУЫ ЖӘНЕ ӨТКЕН 
ОҚУ ЖЫЛЫ 
ҚОРЫТЫНДЫЛАНУЫ КЕРЕК, 
АЛДАҒЫ ОҚУ ЖЫЛЫНА 
ЖОСПАР ҚҰРУ МӘСЕЛЕСІ 
ТАҒЫ БАР ДЕГЕНДЕЙ... 
РЕСПУБЛИКАМЫЗДЫҢ ӘР 
АЙМАҒЫНДА АПТА БОЙЫ 
ЖЕКЕ-ЖЕКЕ ТАЛҚЫЛАНҒАН 
ТАҚЫРЫПТЫ АРҚАЛАП 
АЛЫСТАН АТ АРЫТЫП 
КЕЛГЕН ТОП АСТАНАДА 
АЛҚА ҚОТАН ЖИЫЛЫП 
ТАҒЫ ДА КЕҢЕСЕДІ, 
АҚЫЛДАСАДЫ. 

ғана мысал келтіре кетейін. «Педагогтер 
мәртебесі» туралы заң қабылданып, пе-
дагогтерге ерекше қолдау білдіріп, ай-
лықтары екі есеге �сті, жұмыс уақыты 
мен апталық жүктемесі азайтылды. Осы 
себептен педагогикалық мамандыққа 
түсушілер саны еселеп артты, мемлекет-
тік грант конкурсына қатысудың шекті 
балы – 75-ке ұлғайтылды. Соңғы кезде 
байқалып жүрген жақсы үрдіс мектепті 
«Алтын белгіге» бітірген түлектердің осы 
педагогикалық мамандықтарды таңдауы 
мені ерекше қуантады. Бұл дегеніңіз– 
педагогтердің сапалық құрамының жоға-
ры болатындығының дәлелі. Жақсы ұс-
таздан тәлім алған шәкірттің жаман 
болмайтындығы белгілі. Жаңашылдықтар 
мен �згерістерге бастау болатын тың 
идеялардың туындауына себепші болатын 
конференциялардың ұйымдастырылуы-
на осы себептен де қолдау білдіргенімізді 
ж�н деп санаймын.

Саммит жұмысына барлық �ңірден 
мыңға жуық білім саласының мамандары 
жиналды. Маңызды басқосу келелі кеңес 
болды деп толық сеніммен айта аламын. 
«Жүз рет естігенше, бір рет к�р!» дегендей 
елордаға келіп, білім саласының жетістік-
терімен танысу, әріптестермен пікір 
алмасу педагогтер қауымы үшін ерекше 
мереке саналады. +зім де педагог ретін-
де бұған дейін �ткізілген тамыз кеңестері-
не бірнеше рет қатыстым. Алдағы уақыт-
та ұйымдастыру және �ткізу форматын 
бұ дан әрі жетілдіріп, жаңашылдықтардың 
жаршысына айналатын кеңес болсын 
деген тілегімді білдіремін.

Photobrush сияқты ескі бағдарламаларды 
ұсынған. 6-сыныпта: Python бағдарлама-
лау тілі – «Сызықтық алгоритм»–3 тоқсан, 
4-тоқсанда басқа тақырып �теді. Дәл сол 
секілді 7-сыныпта: Python бағ дарламалау 
тілі – «Тармақталған алгоритм»-3 тоқсан, 
4-тоқсан басқа тақырып қа �тіп кетеді. 
8-сыныпта: Python бағ дарламалау тілі – 
«Циклдік алгоритм»–3 тоқ сан. Тиімсізді-
гі: оқушылар 1 тарау бойын ша жүйелі білім 
алмайды, оның үстіне практикалық сабақ 
аптасына 1 рет жүретін 45 минуттық сабақта 
�те аз бала түсініп, меңгеріп, оқыған тео-
риялық материалды практикада қолдануға 
үлгермейді. Тағы қосымша тиімсіздігі 
қазіргі еңбек нарығы Adob Photoshop, 
CorelDraw секілді жаңа бағдарламаларды 
талап етеді. Яғни, информатикадан алатын 
білім кон тенті еңбек нарығының сұра-
нысына сай емес.

Егер Зияткерлік мектептермен салыс-
тыратын болсақ, Зияткерлік мектептерде 
бағдарламалық тілге қатысты оқу бағдар-
ламасының мазмұны үздіксіз жаңартылып 
отырады. Информатика аптасына 3-5 рет. 
8-сыныптан бастап C++ бағдарламалау 
тілі: сызықтық, тармақ талған, циклдік 
алгоритмдерді қол данады. Оқу бағдарла-
масы оқушылар дың технологиялық, 
цифрлық (модельдеу, бағдарламалау, 
симуляциялау, және т.б.) дағдыларды 
қалыптастыруға бағытталған. Бұл ерек-
шеліктерді жазда �ңірлерді арала ғанда 
информатика пәндерінің ұстаздары мен, 
университеттегі оқытушыларымен арнайы 
кездесіп, пікір алмасқан кезде бай қадым. 
Сол негізде тал дау әзірленді. Биылғы digital 
тамыз сам митінде бәлкім информатика 
пәнінің мазмұнына байланысты шешімдер 
қабылданса деген ұс ыны сым болды.

Жақында бастауыш сынып оқушы-
лары арасында �тетін «Алтын сақа» ол-
им пиадасының марапаттау шарасына 
бардым. Шынын айту керек, бастауыш 
сыныптар арасында пәндік олимпиада 
�те аз. Мәселен, «Алтын сақа» олимпиа-
дасы республикалық олимпиадалар 
тізіміне енгізілмеген. Менің ойымша, 
Оқу-ағарту министрлігі осындай методи-
калық шешімін таппаған мәселелерді 
ая ғына дейін жеткізсе... Сондай-ақ бас-
тау ыш сынып мұғалімдерінің айтуынша, 
жүктеме �те к�п, аттестациядан �туде 
ке дергілер бар. Сәйкесінше, бастауыш 
сы нып мұғалімдерінің мәртебесі т�мен. 
Сон дықтан оларға жаңаша к�зқарас 
қажет. Бүгінгі балаларды оқытудың қиын-
дығын ескере отырып, бастауыш сынып-
тарына жаңаша медодика, жаңаша модель 
қалыптасса деген �тініш бар.

Білім – баршамызға ортақ құндылық. 
Білім саласының жанашырымыз бәрібір 
саладағы мәселені к�теріп, шешілуіне 
ат салыса береміз. Кез келген елдің да-
муының негізгі к�рсеткіші – білім, білім 
дамуының негізгі к�рсеткіші – ұстаздың 
біліктілік сапасы, сәйкесінше оқушының 
білім сапасы, оқушының білім сапасы –  
ер теңгі еңбек нарығының сапасы, ал 
ең бек нарығының сапасы – кез келген 
экономиканың бәсекеге қабілетті болуы. 
Фор мальды, ауқымды форумды �ткіз-
геннің артында осы мәселеге к�ңіл б�лу 
қажет деп санаймын. Биылғы кеңесте 
жалпы PISA-ға байланысты қол жеткізген 
нәтижені сақтап қалуға және арттыра 
түсуге арнайы шаралар жоспары қабыл-
данып, барлық педагогикалық қауымда-
стықпен талқылануы қажет еді деп са-
наймын. PISA зерттеулерінің нәтижелерін 
Оқу-ағарту министрлігі толығымен 
тал  дап, сараптама нәтижесінде «қатемен 
жұмыс» нақты әдістемелік ұсыныстарды 
әзірлеп, оны педагогтеріміз әрі қарай 
жұ мыс тарында пайдалануы �зекті. 

Жалпы, білім саласындағы сапаны 
Оқу-ағарту министрлігі к�теруге міндет-
ті. Соңғы бес жылда Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың білім саласын-
дағы реформалары, оның ішінде педа гог 
мәртебесін арттыру, педагогтердің жа-

пен цифрлық технологияларды білім 
са ласында, оқу процесінде қолданып, 
оқушыларға дұрыс үйрете білсе, білім 
са пасы артпаса, кемімейді деп ойлаймын. 
Дегенмен нәтижеге қол жеткізу үшін уа-
қыт керек болады. 

Дегенмен жыл сайын қайталанатын 
жиын еліміздің білім саласына қандай 
жаңашылдық енгізе алды? Биылғы басқо-
судың ерекшелігі қандай? Саладағы 
мәселелерді талқылау үшін республика-
ның түкпір-түкпірінен мамандарды 
елордаға жинаудың маңызы бар ма? Осы 
сұрақтарды жылдар бойы салада еңбек 
етіп келе жатқан мамандарға қойған едік. 

P.S. 
Қалай десек те, еліміздің білім саласын-

дағы сапаны к�теру алдымен Оқу-ағарту 
министрлігінің міндеті екені даусыз. Ұрпақтың 
тәрбиелі және білімді болуы үшін қолдан 
келген мүмкіндіктің бәрі жасалуы керек. 
Сонда ғана елім дейтін бала �сіп-жетіледі 
және елге қызмет ететін сана да, мінез де 
қалыптасады деп ойлаймыз.

Наурызбай БАЙҚАДАМОВ, 
 Парламент Сенатының депутаты:

– Биыл тамыз конференциясы жаңа 
дәрежеге к�терілуде. Яғни, жоғары дең-
гейдегі ой талқысын жасайтын, болашаққа 
жоспар құрып, бағдар ұстайтын еркін 
пікір алмасу алаңына мүмкіндік туып 
отыр. Оқу-ағарту министрлігінің бұл 
бастамасына ерекше қолдау білдіруіміз 
керек. Жаһандану мен ақпараттандыру 
заманында әлемдік озық жетістіктер мен 
тәжірибелерді білім сапасын арттыру 
мақсатында қолдану мен енгізуден қо-
рықпауымыз қажет. Себебі бүгінгі жас 
�рендердің ойлау қабілеті сізбен біздей 
емес, цифрландырудың кез келген түрін 
емін-еркін қолданып кете алады. 

Саммиттің тақырыбына назар аударсақ, 
«Digital Kazakstan: заманауи білім беру». 
Қазақстан Республикасының Президенті 
Қасым-Жомарт Кемелұлы «Адал адам – 
Адал еңбек – Адал табыс» атты Ұлттық 
құрылтайдың үшінші отырысында с�й-
леген с�зінде: «Қазақстан жаппай цифр-
ланған және жасанды интеллект жүйесі 
қарқынды дамыған елге айналуға тиіс. 
Бұл – біздің стратегиялық міндетіміз. Бұл 
технология жақын арада әлемді түбегейлі 
�згертеді» деп атап �ткен болатын.

Цифрлық технологияларды, жасанды 
интеллект мүмкіндіктерін пайдалану, ең 
алдымен, сапалы контент жасау, дербес-
тендірілген оқыту мен бағалау үшін жағдай-
лар жасауға, әрбір білім алушының, педа-
гогтің және білім беру ұйымының 
қажеттіліктерін ескере отырып, оқу процесін 
жетілдіруге бағытталады. Сондай-ақ жа-
санды интеллект деректерді талдау және 
болжау негізінде білім беру ұйымдарын 
тиімді басқару үшін қолданылатын болады. 

Сондықтан білім беру саласын цифр-
лық трансформациялау арқылы сапаға 
қолжетімділікті арттыру, оның ішінде 
оқыту әдістерін жаңа технологияларға 
бейімдеу қажет. Жасанды интеллект 
адамзат тарихындағы жаңа тарауды  және 
сын-қатерлер мен тәуекелдерді шешу 
жолдарын ашады. +йткені жасанды 
интеллект бізбен бірге. Бұл жаңа қуат к�зі  
және әлемді �згерте алатын қауқары бар. 
Қалай десек те, білімді цифрландыру – 
уақыт талабы. Биылғы кеңесте Қызылор-
да облысында таныстырылған иннова-
циялық технологиялар жақын арада біздің 
білім беру саласына қарқынды түрде 
енгізіле бастайды. Басты жаңашылдық 
жасанды интеллектінің педагог қызметі 
мен басқару жүйесін алмастыруға арала-
суы болады деп білемін. Ол, әрине алдағы 
уақыттың еншісінде.

Біз кез келген тұста тек экономикалық 
жағынан тиімділікті ойлап тұрамыз. 
Делегаттардың конференцияға келіп-ке-
ту уақыты, іс-сапар шығыны, ұйымда-
стыру шараларына б�лінген қаржыны 
есептеп кетеміз. Жалпы, білім саласын-
да енгізіліп жатқан жаңашылдықтар мен 
�згешеліктен бірден нәтиже күту дұрыс 
емес. Tрбір бастаманың нәтижесін бір-
неше жылдан кейін немесе оншақты 
жылдан кейін де к�руіміз мүмкін. Бір 

Жұлдыз СҮЛЕЙМЕНОВА, 
Парламент Мәжілісінің депутаты:

– Биыл тамыз конференциясы «Dgital 
Kazakhstan: заманауи білім беру» тақы-
рыбымен, ал форматы педагогтердің 
республикалық тамыз саммиті ретінде 
�тті. Саммит кезінде халықаралық дең-
гейде қонақтар жиналады, тәжірибе ал-
масу жүзеге асырылады және ең маңыз-
дысы шешімдер қабылданады. Егер кеңесті 
саммит деңгейінде �ткізетін болса, 
саммит деп атауын �згертудегі себебі не 
екенін білгім келеді. +йткені тамыз кеңесі, 
тамыз конференциясы бұрыннан дәстүр-
лі, заңды құжаттары бар оны �ткізуге 
себеп пен негіз бар. Ал биыл кеңесті 
саммит деп �ткізудің негіздемесі не екені 
ойландырды. Декларация қабылданды 
ма, әлде білімнің мазмұнын �згертуге 
байланысты шешімдер қабылданды ма? 
Екінші, digital деген атына сай жасанды 
интеллектіге қолжетімділікпен қатар, 7 
500 мектеп бір кезеңде интернетке қосы-
л ып саммитті бір мезетте к�ре алды ма? 
Атауына және биылғы �тетін формасына 
байланысты осы сұрақтар қызық болды. 
Үшінші, информатика пәнінің оқу бағдар-
ламасын Зияткерлік мектептердегі ин-
форматика және жалпы мектептердегі 
информатика пәндерінің айыр машылығын 
талдайтын болсам, жал пы білім беретін 
мектептерде информатика пәнінде ескі 
бағдарламалық тілдер қарастырылған 
жаңартулар аз. Информатика аптасына 
1-2 рет қана. Мысалы, 5-сыныпта «Графи-
калық редакторлар» тарауында Paint.net, 

АҚСАДЫ МА,

лақысын �сіру және педагог мамандығы-
ның еңбек нарығындағы тартымдылығын 
арттыруға байланысты реформа лары 
сәтті жүзеге асты осы ре ф ор ма ларды, оның 
ішінде ұстаздың білік тілігі мен еңбегі 
оқушының білім сапасына ұласуы аяғына 
дейін жеткізіліп, сыныпта отырған үшке 
оқитын бала мен беске оқитын баланың 
білім сапасындағы алшақтықты азайтуға 
ден қою қажет. Мектептегі жай ұстаз бен 
шебер ұстаз арасындағы білім беру мето-
дикасындағы біліктілік пен сапа алшақтығын 
азайту керек.

Жасанды интеллекет біздің �міріміз-
ге етене енді, осы жасанды интеллектімен 
бәсекеге түсетін адам капиталын одан әрі 
дамытуға назар аудару қажет. Балалардың 
тәр биесі, тәртібі басым бағытта талқы-
лануы керек. Біз қай жерден бала тәрби-
есін уысымыздан шығарып алдық? Бұл 
сұрақтың жауабын ата-ана, отбасы тәр-
биесінен зерделеу �зекті. Ендігі білімнің 
бағыты, дамуы қалай болады және білімнің, 
мұғалімнің сапасына қалай қол жеткізу-
ге болады. Осы қадау-қадау мәселелер 
үнемі талқылана беруі қажет деп санаймын.

Жандос ЗҰЛПЫХАР, 
Л.Гумилев атындағы ЕҰУ, Информатика 
кафедрасының меңгерушісі, п.ғ.к., қауымдас-
тырылған профессор: 

– Конференциясын онлайн �ткізуге 
де болады. Мүмкін қаржы жағынан арзанға 
түсер бірақ тиімділігі аздау. Жалпы ма-
мандарды тамызда ғана емес, онлайн 
кеңеске үнемі жинап отыруға болады. Ал 
бетпе-бет кездесіп, үлкен кеңес �ткізудің 
маңызы б�лек.

Биыл Астанада �ткен жиында Пре-
зидент тапсырмасына сәйкес жасанды 
интеллект тақырыбы бойынша баянда-
малар жасалды. Оны оқу процесіне қол-
дану туралы ұсыныстар айтылды. Құқықтық 
жағы бойынша да к�птеген пікір талқы-
ланды. Мәселен, цифрлық құзыреттілік 

 Аятжан АХМЕТЖАНҰЛЫ, 
Республикалық «ҚазБілім» орталығының 
директоры:

– Биыл 1 қыркүйекте елімізде оқушы 
саны тұңғыш рет 4 миллионға шығады. 
Бұдан тыс балабақша бала лары мен кол-
ледж студенттері бар. Бәрінің тағ дырына 
тіке қатысты осы жиынның биылғы 
жаңалығы не деп қарап отырмын.

«Күлт�бенің басында күнде жиын» 
дейді ғой. Мұндай жиналыстардың дұрыс 
�тсе, дұрыс ұйымдастырылса пайдалы 
жақтары к�п. Алдағы жылға үлкен жоспар 
құру, оқу жылын бекіту сияқты басқа да 
маңызды дүниелер бар. Бірақ ондай дең-
гейде ұйымдастыру болмағаннан кейін 
еш теңе айта алмаймын. Жүздеген маман-
ды, адамды жинағанның пайдасы жоқ. 
Се бебі қазіргі министрлік құрамы �те 
әлсіз. Істен с�зі к�п. Бір жарым жылдың 
іш ін де шашырап кетті. Сондықтан шашы-
рап кеткен жүйесіз тірліктен ештеңе 
күтпеймін. Жиналыстың сапасы бол-
мағаннан кейін қазіргі жиналыстардың 
к�бі �тті деген атақ және ақша жеудің 
айналасындағы әңгіме.

Мәселен, білім беру бағдарламалары 
мен оқулықтар әр т�рт жылда бір жаңарып 
от ыру қажет. Бірақ қолданыстағы оқулық-
тар дың алдына 8 жыл болды. Сапасы сын 
к�термейді. Сапасы сын к�термейтінін 
кезін дегі министрліктің �зі де мойындаған 
еді.

Айтпақшы, биылғы тамыз кеңесінің 
тақырыбы «Digital Kazakstan: заманауи 
білім беру» екен. Осы тұста информатика 
пәнінің 8 жыл бұрынғы бағдарламасы 
бүгін де қаншалықты актуалды деген сұрақ 
ойлантады. Себебі, жасанды интеллект 
әлемінің дамуының �зі бұл салада біраз 
нәрсені �згертті. Бұрынғы бағ дарламалар 
қолданыстан шығып, қан шама мобильді 
қосымшалар орнығып жатыр. Мектепте-
гі бағдарлама бір жақта, тамыз кеңесінде-
гі әңгіме бір жақта болып жатқан жоқ па?

9мір ШЫНЫБЕК, 
Тарих пәнінің мұғалімі:

– Тамыз кеңесі деген Кеңес заманынан 
қалған «дежурный» жиындардың бірі ғой. 
+з басым Тамыз кеңестері білім саласы-
ның   дамуына тың серпін береді деп ой-
ламаймын.  Мұндай кеңестер пайдалы 
болса, білім саласынан жыл сайын милли-
ардтаған қаржы ұрланбас еді ғой. Сон-
дықтан білімді басқару жүйесін �згертпей 
бәрі бекер. Мұндағы басты парадокс – 
Бі лім басқармалары басшыларын �ңір 
әкімі тағайындайды. Ал әкім тағайындаған 
басқарма басшыларына бағынышты пед-
агогтар орындауға міндетті бұйрықтарды 
Оқу-ағарту министрлігі шығарады.

Тамара ЖҰҚАБАЕВА, 
Л.Гумилев атындағы Еуразия ұлттық 
университеті, PhD қауымдастырылған 
профессор:

– Астана қаласындағы тамыз оқуын-
дағы «Digital Kazakhstan: білім беру жаңа 
шындықта» конференциясы білім беру 
жүйесінің цифрлық дәуірдегі дамуын 
талқылау үшін ерекше маңызды шара 
болды. Алуан түрлі білім беру мамандары, 
ғалымдар, зерттеушілер және технология 
мамандарын жиналып, білімнің болашағы 
туралы пікірталас жүргізіп, зерттеу мен 
инновацияларды талқылады. Конферен-
ция барысында білім беру саласындағы 
цифрландыру мен білім беру процесін 
жаңа шындыққа бейімдеуге арналған 
бірқатар жаңашыл идея мен шешім ұсы-
нылды. Алғашқы сессия білім беруді 
басқару мен цифрлық трансформацияға 
арналды. Жасанды интеллект және циф-
рлық этика сессиясы маңызды тақырып-
тарды қозғады. Жасанды интеллект білім 
беру саласында қолданылуы кезінде 
туындайтын этикалық мәселелер мен 
деректерді қорғау мәселелері және оқу 
процесін жеке тұлғаға бейімдеу мүмкін-
діктері, білім беру нәтижелерін жақсарту 
жолдары зерттелді. Цифрлық дәуірдегі 
білім беру жүйесінің даму жолдары мен 
трансформациясы сессиясы қазіргі тех-
нологияларды білім беру жүйесіне енгізу 
мәселелеріне назар аударды. Инклюзивті 
білім беру мен жасанды интеллект қол-
дану тақырыбында сессияда цифрлық 
технологиялардың инклюзивті білім 
беруді жетілдірудегі р�лі талқыланды. 
Конференция аясында бірнеше шеберлік 
сабақтар (workshops) болды.

Конференция білім саласындағы 
қазіргі трендтер мен болашақ бағыттарға 
назар аударады мысалы, цифрлық транс-
формация, жасанды интеллект интегра-
циясы және жеке оқыту әдістері. Білім 
беру процесін дамыту мен жақсартуға 
бағытталған үлкен �згерістер мен жаңа 
идеялар катализаторы болып табылады. 
Бұл – білім беру бастамалары мен рефор-
маларына қолдау к�рсетуге ықпал етеді. 

Конференция аясында болатын  ше-
берлік сабақтар (workshops) мен оқыту 
сессияларынан аймақтан келген педа-
гогтер тиімді оқыту стратегиялары мен 
білім саласындағы жаңалықтарға қанық 
болады. Семинарлар, сессиялар және 
басты баяндамалар арқылы кәсіби дамуға 
мүмкіндік алады. Мамандар �з �ңірлерін-
де тиімді болған стратегиялармен, тәсіл-
дермен б�лісе алады. Бұл мұғалімдерге 
білім саласындағы соңғы жетістіктер 
туралы ақпарат алуға және әртүрлі аймақта 
білім сапасын жақсартуға, бір-бірімізден 
үйренуге к�мектеседі.
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«Даудың басы – Дайрабайдың кк 
сиыры» дегендей, бұл жердегі дау жылда 
тетін емтиханнан шығып отыр. БҚО-да 
С.Сейфуллин атындағы №11 мектеп пен 
IT бағытта білім беретін мектеп-лицейі 
бар. Балаларын осы мектептерде оқытқы-
сы келетін ата-аналар жылда дәстүрлі 
түр де қыста құжат, жазда емтихан тапсы-
рады екен. Ал жылда емтиханды «Дарын» 
қосымша білім беру орталығы ткізіп 
келген. Тек былтырдан бастап мемле-
кеттік сатып алу шарты згерген. Бұрын 
бәрін бір кзден «Дарын» қосымша білім 
беру орталығы алып отырған. Былтыр 
ғана ашық тендер тіп, бір жеке кәсіпкер 
ұтып кетіпті. Бірақ ол кәсіпкер де емти-
хан ткізуді «Дарын» орталығына сеніп 
тапсыра салған. Сол дәстүр биыл да 
жүрген. Тек биыл тендерді ұтып алған 
«Абырой» жеке кәсіпкерлігі емтихан 
т кізуді з мойнына алған. Сйтіп, жеке 
кә сіп кер 8 маусым күні жоспарлы емтихан-
ды ткізеді. Емтиханға 500-ге жуық бала 
қатысады. Жоғарыда атап ткендей, екі 
мектеп те биыл да тестті дарын ткізетіні-
не сенімді болғанға ұқсайды. Себебі 
тен дер қорытындысы шықпай жатып, 
«Да рын» орталығы барлық баланың құ-
жатын жинап алады. Бұл туралы №11 
мек  теп директорының зі айтты.

– Жылдағы дәстүр бойынша бала-
лардың құжатын «Дарын» орталығы 
жи нады. Емтихан талап бойынша тірек 
ме тептерде туі керек. Біздің 11- мектеп –  
тірек мектебі. Емтихан жылда бізде теді. 
Бірақ биыл күрделі жндеуге байланысты 
мен қыста «Дарын» орталығына «Емти-
хан ткізетін тірек мектебін іздей беріңіз-
дер» деп хат жазып жібердім, – деді  №11 
мектеп директоры Аягз Хамзина. 

Мұны естіген ата-аналар жан-жақтан 
шу ете қалды. Тапсырыс беруші ретінде 
сіз сонда тендерді «Дарын» орталығы 
ұта ды деп сендіңіз бе, хатты неге «Да-
рынға» жазасыз, неге «Дарынға» басым-
дық бересіз деген сұрақтар қойылды.

Балаларының тағдырына алаңдаған 
ата-аналар облыс әкіміне, прокуратураға 
дейін хат жазған. Бірақ еш нәтиже жоқ 
деп қапаланады. Ата-аналар баларымыз 
ем ти ханнан тіп тұр. Неге енді мектептер 
қабылдамайды, бірді-екілі адамның ара-
сындағы дауға бола неге біздің баларымыз 
зардап шегуге тиіс деп налып отыр. 

– Бұл жерде 600-ге жуық баланың 
мірі, болашағы тұр ғой. Сіздер соны 
түсініп отырсыздар ма? Мемлекеттік 
сатып алуды ұйымдастырудағы мақсат 
мемлекетке қажетті қызмет түрлерін з-
геге сапалы ұйымдастыртудан тұрады 
ғой. Яғни, сізге керек дүние бұл. Неге 
мектеп әкімшілігі, Білім басқармасы осы 
мемлекеттік сатып алудың дұрыс туін, 
емтиханның сапалы ұйымдастырылуын 
қадағаламады? Сіздер з міндеттеріңізді 
неге  жеке кәсіпкерге ысырып тастайсы-
здар? Енді 600 бала қайда барады? Менің 
қызым емтиханнан сүрінбей ттім деп 
қуанды. Енді келіп ол емтихан қорытын-
дысын жоямыз дейсіздер. Мұны мен 
ба лаға қалай түсіндіремін? Сабақ болса 

болып қалды. Біз әлі қай мектепте оқитын-
ымызды шешпедік, –  деп күйінді ата- 
аналардың бірі Аида Мектепқалиева.

Облыстық Білім басқармасының 
басшысына келген ата-аналар балалардың 
ішінде біреу зіне қол салса қайтесіздер, 
сіздер неге бұл жағдайға дейін жеткіздіңіз-
дер деп шу шығарды. 

–Менің қызым маусым айының 8-і 
күні емтихан тапсырды. Емтихан қоры-
тындысы шықты. «Қызым түсті» деп 
қуандық. Онымен кп кешікпей, ол 
қор ы тындыны алып тастады. «Бізге тест 
әділ ткен жоқ, қайда тест тапсырасыз-
дар?» деді. Маусымнан бері не кері ем-
ти хан ткен жоқ, не бұрынғы қорытын-
дыны қабылдамайды. Бізге жеткен сыбыс 
бойынша облыстағы бір-екі басшының 
баласы тпей қалыпты, мына айқайдың 
бәрі содан деп естідік. Сонда басшылар-
дың балалары оқуға түспей қалды екен 
деп енді қорытындыны қабылдамай ма? 
Білім басқармасы неге бұл жағдайды 
ушықтырып жіберді? Біз осыны түсіне 

барар едім, бірақ маған айтпады. Енді 
келіп дауласып ештеңе шешпейсіздер. 
600 баланың құқығын қайтіп қорғап қала 
аламыз? Осыны ойлайық, – деді облыстық 
бала құқығы жніндегі уәкіл Жанат Нұр-
мағамбетова.

Ал  облыстық Білім басқармасы күні 
бүгінге дейін бейтарап позицияны ұста-
нып келген. Осы мәселені шешуге Білім 
басқармасы неге ертерек араласпағаны 
бізге де түсініксіз. 

– Бұл жерде үш тарап бар. Балалары 
емтиханнан ткен ата-аналар. Олар 
«Баламызды мектеп қабылдасын» дей-
ді. Екінші тарап – балалары оқуға түспей 
қал ған топ. Олар «Тест әділ ткен жоқ, 
қай та емтихан тсін» деп отыр. Үшінші 
тарапқа емтиханның тетін күні хабар-
ланбай қалғандар жатады. Олар да 
емтихан ткізуді сұрап отыр. Біздің 
зерделеуіміз бойынша, емтиханда ака-
демиялық адалдық талаптары рескел 
бұзылған. 45 балл алған балаға 85 балл 
жазылып кеткен. Осындай бірнеше 

ЕМТИХАНЫ

ДАУДЫҢ БАСЫ –
«ДАРЫННЫҢ»БҚО-да 600-ге жуық баланың 

қайда оқитыны белгісіз болып тұр. 
Оқу жылы басталуға екі апта 
қалды. Жақсыға үміт артып, 
жоғары, сапалы мектепте оқимыз 
деп емтихан тапсырған балалар-
дың үміті ақталмайтын секілді. 
Себебі облыстағы мүйізі қарағай-
дай екі мектеп-лицейінің бас-
шылығы емтихан қорытындысын 
мойындамай отыр. Олардың 
айтуынша, емтихан әділ өтпеген.  
«Баламыздың тауы шағылып 
қалады-ау» деп шырылдаған 
ата-аналардың көмек сұрап 
бармаған адамы, қақпаған есігі 
қалмаған. Алайда әзірге еш 
нәтиже көрмей отыр.

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА

«Интергаз Орталық Азия» АҚ артықшылықты акциялар бойынша дивидендтер тленетіні 
туралы хабарлайды.

«Интергаз Орталық Азия» акционерлік қоғамының орналасқан жері мен банктік деректемелері:
Астана қ., Есіл ауданы, Бкейхан к-сі, 12-ғимарат,
БСН 970 740 000 392, 
KZ196010111000020945,
БСК HSBKKZKX,
«Қазақстан Халық банкі» АҚ,
БЕК 17
Дивидендтер тленетін кезең: 2023 жыл
1 артықшылықты акцияға шаққандағы дивидендтің млшері 7,5 тиынды құрайды
Дивидендтерді тлеу басталатын күн: 2024 жылдың 29 тамызы
Дивидендтерді тлеу тәртібі және нысаны: артықшылықты акцияларды ұстаушылардың 

банктік шотына қолма-қол ақшасыз аудару арқылы.

«ГПЭС және АДЭС Cummins-ке арналған  қосалқы б�лшектер» тауарларын сатып алу 
бойынша ашық тендердің нәтижелері туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «ГПЭС және АДЭС Cummins-ке арналған  қосалқы 
блшектер» тауарларын сатып алу бойынша ашық тендер ткізілмеді деп танылды.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 
393-04-60.

Объявление о результатах открытого тендера по закупке товаров 
«Запасные части для ГПЭС и АДЭС Cummins»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает открытый тендер по закупке товаров «Запас-
ные части для ГПЭС и АДЭС Cummins» несостоявшимся.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 
393-04-60.

– Балалар саны күнделікті згеруде. 
Баласына басынан-ақ ана тілін үйретпе-
ген ата-ана ертеңгі күні балаларына үй 
тап сырмасын орындауға кмектесе ал-
майтынынан қорқады. Сондықтан балаға 
да қиындық тумасын деген оймен бірден 
орыс сыныбын таңдап жатыр. Биыл 
жаңадан ашылған сыныптарды қоса са-
нағанда былтырғыдан 5%-ға згеріс бар, 
бірақ балалар санына келгенде, әлі де 
20%-ы ғана қазақ сыныбын таңдап отыр. 
2-сыныпта бала саны аз болғандықтан, 
бір қазақ сыныбы қысқартылды. Қазақ 
сыныптарында Yрлеу, т.б. курстар, жаңар-
тылған бағдарламалар арқасында жақсы 
згеріс кп, бірақ әлі де жетіспеушілік 
тұстары бар. Yзім қазақ және орыс сы-
ныптарына сабақ бергендіктен, салысты-
ра аламын. Орыс сыныбының үштікке 
оқитын баласы да ойын ашық жеткізе 
алады, ал қазақ сыныптарында, әсіресе 
бас тауышта, «Тек сұраққа ғана жауап бер» 
де ген сз  естиді немесе бала з ойын 
айт са, кейде қабылдана бермегендіктен, 
мұғалімнің айтқанымен ғана ойлау қалып-
тасқан. Менің ойымша, ол шынайылықтың 
түбін жою болып есептеледі. Қазақ 
сыныбы ның тәртібі орыс сыныбымен 
салыстырғанда те  жоғары, мейірімді, 
жанашыр, қазақилық бар. Бірақ интел-
лектуалдық, жаңа идея, шығармашылық, 
еркін ойлау қабілеті жағынан үнемі 
тмендеу болып тұратыны байқалады. 
Биылғы оқу жылын мектепте  екі қазақ 
сынып – 42, екі орыс сынып – 63 түлек 
аяқтады, – деді ол. Демек, орыс сыныбын-
дағы оқушылар саны әу баста-ақ кп 
болған. 

Бұл жағдай еліміздің Солтүстік ңірін-
де де күрделі мәселеге айналғаны қашан. 
Білім берудегі тіл мәселесінің түйіні – 
тар қамаған түйткілдің бірі.  Мәселен, 
Солтүстік Қазақстан облысында 454 
мек теп болса, оның 112-і қазақ, 246-сы 
орыс, қалған 96-сы – аралас мектептер. 
Облыс орталығындағы үш орыс мектебі-
нен қазақ сыныптары ашылғанымен, бала 
саны толмағандықтан, қайта жабылып 
қалған. Бір қызығы, балаларын орысша 
оқытатындардың кбі –қазақтар. Мұста-
фа Шоқайдың «Баланы қай тілде тәрби-
елесең, түбі сол ұлтқа қызмет етеді» дегені 
бар. Биыл 1-сыныпқа қадам басқан 
оқушының анасын әңгімеге тарттық. Ол 
баласын Башмачин атындағы жалпы білім 
беретін мектептің орыс сыныбына бермек. 
Айтуынша, орыс сыныбында оқитын 
балалар зерек келеді екен. [рі қазақ сы-
ныбы аз болғандықтан, алдағы уақытта 
оның жабылып қалуынан қорқып, бала-
сының сабағына кері әсер етуіне алаңдай-
ды.

«Мектеп табалдырығын алғаш аттау 
– бала болашағы үшін аса маңызды. 
Сондықтан баламның сабағын басынан 
қиындықпен басталғанын құптамадым. 
Ұлымызды балабақшада да, мектепалды 
даярлықта да орыс сыныбына бердік. Бір 
себебі, орыс сыныбы балама еркіндік 
ту дыр ыпты, қазақша қиналады. Yз орта-
сында қиналып, сабағынан артта болғаны 
қай ата-анаға ұнасын? Оның үстіне, қазақ 
сыныбына қарағанда орыс сыныбындағы 
балалар зерек, пысық келеді деп ойлап 
қоямын. Оны қоғамнан кріп те жүрміз. 
Ең бастысы, үйде қазақша сйлейміз, 

беретін тәрбиеміз де қазақша. Сондықтан 
баламның орыс сыныбына баруына от-
басымызда ешкім қарсы болмады. Қазақ 
сыныбына қабылданғанның зінде ол 
жабылып қала ма деп уайымдаймын. 
Был тыр бала саны жетпегендіктен, жабыл-
ған сыныптар болды», – дейді ата- ана 
Гүл жан Ғабитқызы.

Бүгінгі жас ұрпақ – тәуелсіз елдің са-
насы азат жастары. Ол үшін мектеп қабыр-
ғасында жүріп-ақ қазақ тілінде білім алуы 
керек. Бірақ тіл жанашыры, Қарағанды 
облысының Тілдерді дамыту жніндегі 
басқармасы жанындағы Ресурстық тіл 
орталығының блім меңгерушісі Жұпар 
Жақан қазақ тіліндегі оқулықтарға кңілі 
толмайтынын, әлі де олқылықтардың бар 
екенін айтты. 

«Баласын орыс сыныбына беретін 
отбасылар әр қалада бар. Кптің арасын-
да орыс сыныбына барған бала ширақ, 
за манауи маман болады деген сыңаржақ 
пікір бар. Ал оқулықтың жағдайына кел-
сек, қазақ тілінде жарық крген оқу 
құралдарының сапасы мақтарлықтай емес. 
Бұл тақырып айтылып та жүр. Жаратылы-
стану, математика бағытындағы оқулықтар 
мазмұны қай сыныпқа болса да мазмұны 
жағынан ұқсас. Мұндағы мәселе –  гумани-
тарлық бағыттағы, тілге қатысты оқулық-
тардағы олқылық. Кітаптардың сапасына 
кңілім толмайды. [дебиет оқулығында 
кркем шығарма саны аз, бір жылда са-
наулы ғана еңбекпен танысады. Бұл 
оқушыны жалықтыратыны сзсіз. Екінші 
мәселе, қазақ тілі оқулығына граммати-
каны қайта әкелу керек. Грамматикасыз 
тілді түсіндіру мүмкін емес. Қазақ тілі 
пән індегі негізгі мақсат – баланы тілдік 
қар ым-қатынасқа үйрету. Құрғақ мәтін-
мен тілді толық үйрету мүмкін емес. Бұл 
менің ғана емес, тілге жанашыр барлық 
маманның бір арнаға тоғысқан ойы. Қазір 
мұғалімдердің де әлеуеті жақсы деп айта 
алмаймын. Балабақшадан қазақша білмей 
келген бала орыс сыныбына баруға мін-
детті емес. Оған мұғалім сабақтан тыс 
үйретуі мүмкін. Бірақ оны екінің бірі 
істемейтіндіктен, әркім зіне оңай жұмы-
сты мақұлдап отыр», – деді тіл жанашы-
ры Ж. Жақан.

Соңғы бес жылдағы статистикаға 
назар салсақ, ткен 2019 жылы мектеп 
табалдырығын аттаған 391 мың баланың 
247 мыңы, яғни 63 пайызы қазақ сыны-
бына барыпты. Ал ткен 2023 жылы 350 
мыңнан астам бала мектеп табалдырығын 
аттаса, оның 71,2 пайызы қазақ сыныбын 
таңдаған. Осы аралықта қазақ мектебіне 
барған балдырғандардың қатары 8 пайы-
зға скен. Ата-ана баласын қазақ сыны-
бына бере ме, орыс сыныбына бере ме, 
әрине з еркі. Алайда қазақ баласының 
мектептегі білімі де қазақ тілінде болса 
ғой дейсің. Қоғам белсендісі Асыл Қуа-
нышбекқызы орыс мектебінде оқыған 
қазақ балалары қазақ тілінде сйлей 
білгенімен, ұлттық салт-сананы, қазақ 
құндылықтарын білуі жағынан қазақ 
мектебінде оқығандардан әлдеқайда 
кемшін болатынын айтады. Сонымен 
қатар бала қандай мектепте оқыса сол 
ұлттың кіліне тән ділін, мәдениетін 
санасына сіңіретінін де негізге алды.

Қазақ қара домалақтарын орыс сы-
ныптарына беру бүгінде үлкен қателік 
екенін қоғам да ата-аналарға ұқтыруға 
атсалысса екен дегіміз келеді. Ұлтқа қы-
змет ететін азаматқа з ана тілінде білім 
алуына жағдай жасауға отбасының да рлі 
айрықша.

ОРЫС СЫНЫБЫНДА 
ОҚЫП ЖҮР 
ТАЛАЙ ҚАЗАҚ БАЛАСЫ
Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

(Басы 1-бетте)

ал май отырмыз, – дейді Лунара Ораша-
ева есімді ана.

Бұл даулы емтихан маусым айының 
басында ткен. Емтиханнан сүрінбей 
ткен балардың қорытындысы алдымен 
жарияланған. Кейін белгісіз себеппен 
алынып тасталған. Емтихан әділ тпеді 
деген желеумен  екі мектеп балаларды 
оқуға қабылдамай отыр. 

–Емтиханды ткізген «Абырой» жеке 
кәсіпкерлігін екі мектеп сотқа берді. 11 
мектеп берген талап-арыз қаралып сот 
жеке компанияны жауапсыз мердігер 
деп тану туралы шешім шығарды. Бірақ 
біз бұл шешіммен келіспейміз. Бүгін 
апел ляциялық шағым түсірдік, – деді 
ата-аналардың адвокаты Ержігіт Нугу-
манов. 

Қазір емтиханды ткізген жеке кәсіп-
кер мен тапсырыс берушілер арасында 
сот процесі жүріп жатыр. Ата-аналар 
баламыздың құқығы қорғалмай жатыр 
деп облыстық бала құқығы жніндегі 
уәкілге де барған. 

–Бұл жерде бір ғана нәрсе бар. Бала 
құ қығы. Ал бала құқығы рескел бұзылып 
отыр. Мына айқай, ұрыс ештеңе шешпей-
ді. Біз балаға қалай кмектесеміз, осыны 
ойлайықшы. Расында, ата-аналармен 
келісемін. Тапсырыс беруші мемлекеттік 
сатып алу талабының дұрыс орындалуы-
на ықпал етуі керек. Үндемей отыруға 
болмайды. Мен  прокуратурада жұмыс 
істеген адаммын. Сонда қаламсап алсақ 
та, орындық алсақ та, бізге керегін әке-
лу үшін аяғына дейін қадағалайтынбыз. 
Ал сіздер жеке кәсіпкер ұтып алды, бол-
ды деп қарап отырсыздар. Мына балалар 
сіздің мектепке оқуға келейін деп тұрған, 
емтихан тетін жерге барулары керек еді. 
Кзбен кру керек еді, Білім басқарма-
сынан да бару керек еді. Мені шақырса, 

мысал келтіре аламыз. Бұдан блек, 
мемлекеттік сатып алу талаптары да 
рескел бұзылып отыр. Бірақ біз осы-
лардың бәрін есептегенде де бала құқығы 
алдыңғы тарапқа шығатынын ұмытпай-
мыз. Басқарма жанынан арнайы комис-
сия құрамыз. Ол комиссия құрамында 
ата-аналар да болады. Осы жіберілген 
кемшіліктердің бәріне талдау жасаймыз. 
Сосын бір шешім шығарамыз, – деп 
атап тті БҚО Білім басқармасының 
басшысы Елдос Сафуллин.

Қазір екі тарап соттасып жатыр. Сот 
процесі 6 айдан бір жылға дейін жүруі 
мүмкін. Ал үздік мектепте оқимыз деген 
үмітті балалардың тағдыры не болары 
әлі белгісіз. Ата-аналар «Енді қайда барып, 
кімнен кмек сұрарымызды білмей оты-
рмыз» деген уайымын жеткізді. 

Бұл емтиханды «Дарын» қосымша 
білім беру орталығы ткізіп келген. Олар 
тек бір кзден сатып алу шартын жасасып, 
ақшаны здері алып отырған. Енді аяқ 
астынан ашық тендер ткізу қажет болып, 
оны басқа кәсіпкер ұтып кеткен. Ата-а-
налардың адвокаты Ержігіт Нугуманов 
тендердің барлық шарты «Дарын» қо-
сымша білім беру орталығы ұтатындай 
етіп дайындалған. Қысты күні балалардың 
құжатын «Дарын» орталығы жинауының 
зі «Дарынға» басымдық беріп отырғанын 
крсетеді. Олар тендерді «Дарын» ұта-
тынына сенімді болған дейді. Онымен 
аяқасты басқа кәсіпкер ұтып кетіп, 
тендердің әлегі басталып кеткен. Бұл 
жерде бар-жоғы 2 млн-ға жетер-жетпес 
ақша. Бірақ соның зі осындай дау ту-
дырып жатыр. Ата-аналар болса, «бала-
мызды енді қайда оқытамыз?»  деп бас 
қатырып әлек.

Батыс Қазақстан облысы 
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БОЛУДЫ ҮЙРЕТТІ
КЕЙ АДАМНЫҢ ЕҢБЕК ЖОЛЫН ЖҮЗІНЕ ҚАРАП ОҚУҒА 
БОЛАДЫ. МЕЙІРІМ МЕН ҚАНАҒАТ ТҰНҒАН ЖАНАРДЫ 
АЛЫСТАН ТАНИТЫНЫМЫЗ ДА СОДАН. ЖАҚЫНДА ДЕМЕУ 
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Демеу ЖАДЫРАЕВ, 
грек-рим күресінен 
Париж Олимпиадасының күміс жүлдегері:

– Алдымен Олимпиада жүлдесімен 
құттықтаймын! Ал жүлдеге жету үшін Демеу 
)ткен жолды к)бі біле бермейді. Жанкүйер 
үшін жұмбақ спортшысыз. =зіңізді мойын-
дату үшін қанша жыл сарп еттіңіз?

– Шамамен, 2007-2011 жылдары Абай 
атындағы университеттің студенті болдым. 
География және туризм бағытында білім 
алдым. Сол шақта Алматының түрлі ауда-
нында тұрдым. Тіпті, Барахолка базарынан 
жаяу келіп жаттығу жасайтынмын. Алма-
лы шаһардың кептелісін білесіз. Жаттығуға 
уақытында бару үшін солай істейтінмін. 
2011-2012 жылы спорт колледжіне түсуге 
талпынғаныммен, түсе алмадым. Есесіне, 
2012-2016 жылдары Спорт және туризм 
академиясында тәлім алдым. Бір жыл 
жатақханада тұрып, тұрақты дайындыққа 
кірістім. Одан кейін Армия орталық спорт 
клубына бардым. Жататын жер, уақытылы 
тамақ пен спорт залдан артық спортшыға 
не керек? Осылайша, бір жағынан әскери 
борышымды 3теп, екіншіден, мансабым-
ның кірпішін қаладым. Артынша акаде-
мияның магистратурасына түсіп, 3мір 
жалғаса берді. 

– Біразы спортшылар білімге құмар емес 
деп жатады. Сіздің ҰБТ-дан 109 балл жи-
нағаныңызды естіп таңырқағанымыз рас. 

– Иә, Талдықорғандағы спорт интер-
натында оқыдым. Білікті ұстаздар сабақ 
берді. Осы орайда интернаттағы мұғалім-
деріме алғыс айтқым келеді. География 
сабағын жаным сүйді. Картаға қарап 
отырып, ойша саяхаттап кететінмін. 
Тыңғылықты дайындықтың арқасында 
125 сұрақтың 109-ына дұрыс жауап бердім. 
Спортты серік еткенімізбен мұғалімдер 
қатаң талап қойып, сабақты жібермеуге 
тырысатынбыз. Соның арқасында, АлМУ-ға 
түстім, географияны зерттедім. Тіпті, 
4-курста тәжірибе алмасу кезінде мектеп-
те сабақ беріп, балаларды баулыдық. 
Сонда оқушыларға білгенімді үйретіп, 
олармен уақыт 3ткізген ұнайтынын түсін-
дім. Оларды бағалап, с3йлесіп, арасында 
ұрсып та алдым. Мұғалім болу, шәкірт 
тәрбиелеу ерекше сезім екен. Мүмкін 
болашақта мұғалім болармын. =йткені сол 
тәжірибе алмасудан кейін «мектепте қал, 
сабақ бер, жұмыс істе» деген ұсыныс бол-

ды. Алдымен алғысымды айтып, бас тарт-
тым. =йткені алдымда күрес түрлерінен 
биікке жету дейтін мақсат болды. Үшарал-
дағы Жұмақан ағайым да, интернаттағы 
бапкерім де менен үлкен үміт күтті.

– Осы орайда қос бапкеріңіз туралы 
айтыңызшы.

– Мен туған 3лке, Үшаралда грек-рим 
күресі жақсы дамыған. @сіресе, сол тұста 
Жаркентте аудан арасында бәсеке қызып 
тұрған. @р ауылда күрес залы, күрес үйір-
месі бар. Күрес түрлерімен айналысатын 
бала к3п. Қазір соны ақырындап қайта 
жаңғыртып жатқанына қуанамын. Ал 3зім 
кіші әкемнің жетелеуімен күреске келдім. 
Сол кісі «сен күресесің» деп кесіп айтты. 
С3йтіп, Жұмақан ағайға жетектеп апарды. 
Алғашқы бапкерім спорт десе, ішкен асын 
жерге қоятын. Біз үшін тырысты, қолынан 
келгеннің бәрін жасады. Шәкірттерін 
жарысқа апару үшін жүгерісін де, жеңгеме 
к3рсетпей малын да сатты. Қызығы сол, 
егістіктен жүгері жинап, масақ 3ткіземіз. 
Біздің бюджетіміз сол (күлді-авт.). Ағайы-
мыз соны сатады, түскен ақшаға жарысқа 
қатысамыз, қажет дүние сатып аламыз. 
Ыстығына, суығына қарамай, күреске 
барын берді. Қазір әлеуметтік желіні кезіп 
жүрген Қырғызстандағы бейнеүзіктің де-
меушісі осы – Жұмақан ағай. 2001 жылы 
алғаш ауылдан алыс жерге, Қырғызстанға 
жарысқа бардым. Ауылға чемпион болып 
оралдым. Анам, туған-туысым құшақ жая 
қарсы алды. Одан кейін 2003 жылы күрес 
түрлерінен жас3спірімдер арасындағы 
Қазақстан чемпионатына, Шымкентке 
жолымыз түсті. Чемпион атанып, 3зімнің 
де, Жұмақан ағайдың да мерейін тасыттым. 
Сол кездегі қуаныш, кеудені кернеген рух, 
қошемет есімнен кетпейді. Ағайымның 
осы жанкешті әрекетіне әлі күнге таңда-
намын. «Бала Демеуге ағайы не берді?» деп 
сұрасаңыз, шыдамды болуды үйретіп, 
күресті жақсы к3руіме себепші болды. 
=зінің қолынан келмеген тұста да, жол 
тауып, «жетіңдер, самғаңдар» деп арқадан 
қақты. Ауылдан шет жаққа жарысқа шығу 
қиындаған кезде, 2003 жылы Талдықорған-
дағы мектеп-интернатқа жетелеп апарып, 
табыстады. Содан 2007 жылға дейін Берік 

Жапсарбаев бапкерден тәлім алдым. Ауыл 
баласы үшін бұл тамаша мүмкіндік еді. Бір 
жерде оқып, дамып, жетілу, алаңдамай 
спортпен шұғылдану қандай ғанибет! 
Артынша Берік ағай «Алматыға бар, Бо-
ранбек Қоңыратовтың қарамағында жаттық» 
деп ақылын айтып, бағыт берді. 2007 
жылдың күзінде Алатау б3ктеріне келіп, 
Боранбек ағаймен кездестім. Жаздыгүні 
=скеменде 3ткен жарыста жаныма келіп, 
салмағымды сұрап, әңгімеге тартқан-ды. 
Осылайша, Абай университетіндегі оқуым-
ды ыңғайлап, күн сайын Достық кешенін-
дегі жаттығуға құстай ұшатынмын. Күрестің 
қыр-сырын меңгеріп, әлемдік деңгейге 
шығуыма ықпалы зор. Ербол Қоңыратов, 
Алмас Кебіспаев, Дархан Баяхметовпен 

тінбіз. Ересектер құрамасына 3ткен соң 
бапкерім жанынан тастаған жоқ. Барынша 
оқу-жаттығу жиынына барғанымды қа-
дағалады. Ақша б3лінбей қалса, қасына 
жатқызып, басқа бір бапкердің орнына 
мені апарған күні болды. Үлкен аламанның 
алдында спортшылар жаттыққан  тұста 
қатардағы балуандарға ақша жетпей қала-
тын. Сонда ағаймен бірге «жеке к3рермен» 
ретінде барып, жаттығатынбыз. Оқу-жат-
тығу жиынының ерекшелігі неде? Себебі 
елдің түкпір-түкпірінен жиналған балуан-
дармен күресіп, күш сынасасың. Тәжіри-
бе алмасып, білмегеніңді үйренесің. Ше-
телде 3тетін жаттығу жиыны да мол 
тәжірибе алаңы. Кейде шетел бапкерлерінің 
айтып-нұсқап жатқанын қағып алуға ты-

бірге жаттықтым. Бапкерім аталған балуан-
дармен оқу-жаттығу жиынына кеткен 
күн де де жеке тапсырма береді. Тапсырма-
ны қолдан келгенше тыңғылықты орын-
дауға тырыстым. =зінің стилін үйретіп, 
бар білегін бойға сіңірді. Тіпті, бірлескен 
жаттығудан кейін алып қалып, бірнеше 
сағаттап жеке дайындайтын. 

– Балуандарға лайықты жағдай жасал-
майтындай к)рінеді. Оқу жаттығу жиынына 
ілігу қиынға соқпады ма? 

– @рине, 3зің жақсы к3рген ісің болған 
соң барыңды беруге тырысасың. Жетпей 
жатса, іздеп жүріп ілігесің. Қазір Үкімет 
тарапынан бар жағдай жасалған. Уақы-
тында беріледі. Кейбір кезде командиров-
каның ақшасы кеш түсіп, балуандардың 
тырмысып жүретіні рас. Бір салмақтан ел 
ішіндегі үштікке кіретін спортшылар, 
облыс тарапынан қаржылай қолдау к3ретін 
балуандар бар. Мысалы, 3зім 2023 жылы 
спартакиадада ұтылып қалдым. Сол үшін 
Алматы облысы жаттығу жиыны шығын-
дарын, түрлі жарыстың жолын к3теріп, 
қатардан қалдырмады. Кейін Қазақстан 
чемпионаты 3тіп, құрамаға қайта іліктік. 
=з басым 10-11-сыныптан бері оқу-жаттығу 
жиындарына қатыстым. Мұнда да Алматы 
облысы к3терді. Кейіннен Алматыға кел-
ген соң, қалада 3ткен жиыннан қалмай-
тынмын. Студент кезімде бірінші сабаққа 
барам, артынша жаттығу жиыны 3ткен 
жерге қарай асығамын. =йткені Боранбек 
ағай «Тым болмаса жаттығуға келіп, қаты-
сып қайт» дейтін. Бір уақыт болсын, күшті 
толықтырып, физикалық жаттығу істей-

рысамыз. =зара жаттығып жатқанын к3р-
сек, ерекше тұсына мән береміз. 

– Дисциплинаны қалай қалыптастыр-
дыңыз?

– Иә, барынша тәртіппен, жоспармен 
жүруге тырысамын. @сіресе, оқу жаттығу 
жиынындағы жоғары жүктемені еңсеру 
үшін ұйқыны реттеу керек. @леуметтік 
желіні сирек пайдаланамын. Сағаттап 
отыру дейтін әдет жоқ. Жас балуанға ай-
тарым, спортта жүрген соң шыдам керек. 
Қандай сәтте де сынып кетуді ойлама. 
Бастадың ба, соңына дейін жет. Т3зім 
мықты болса, қалған қасиетті жинап ала-
сың. Жылдамдық, ептілік, икемдік сонымен 
бірге келеді. 

– «Кейінгі үш минутта еркінсіп кеттім» 
дедіңіз. Жалпы, бұл ұлт спортындағы тра-
гедия сияқты. Спорт психологиясын зерттеп 
к)рдіңіз бе? Психологке жиі барасыз ба? 

– О бастан Боранбек ағай психолог 
қызметін қатар атқарды. Сондай кітап 
оқысақ, ағайдың с3зімен біте қайнасып 
тұратын. Олимпиаданың алдында психолог 
жұмыс істеді. Одан бұрын арасында келіп-
кетіп жүретін. Бізге келетін жалпылама 
психолог болса, Боранбек ағай спорт 
психологындай жұмыс істейтін. Меніңше, 
әрбір жаттықтырушы – психолог. Бізге 
дейін бұл жолды жүріп 3ткен. Қай тұста не 
істеу керегін жақсы біледі. Босаңсыған 
тұста Боранбек ағайға қоңырау шалып, 
3зімді қамшылап алам. Мәселен, Олим-
пиада кезінде Боранбек Қоңыратов белгілі 
бір себеппен менімен бірге барған жоқ. 
Ағайдың с3зін санамда жаңғыртып жүру-

ге тырысып бақтым. Кейде 3зіне шығып, 
ақыл-кеңес сұрадым. Мысалы, ширек 
финалда Ақжол Махмұдовтан ұтылып 
жатып, наразы екенімді к3рсеттім. Юрий 
Мельниченко бірден челленджге сұрау 
салды. Олимпиада кезінде челлендж ұту 
– үлкен іс. Бұл маған күш берді. @рі қарай 
барымды салуға рухани күш алғандай 
сезіндім. Жартылай финалда да 3зіме сенімді 
болдым. Бұдан бұрын Санан Сүлейменовтан 
жеңіліп қалғаным бар. Боранбек ағай  «бір 
жеңілгенге екінші рет ұтылмаймын» деп 
жиі айтатын. Осы с3зі мотивация берді.  
Ал финалдың алдында видеоқайталау 
тәсілімен дайындалып к3рдік. Жапон 
балуанының осал тұсын таптым да. Бірақ 
қанша тактика құрғаныңмен, күрестің 
басқаша 3рбитіні тағы бар. Жеңілісіме 
кінәлі – 3зім. =йткені кейінгі үш минутта 
3зімді жоғалтып алдым.  Түрлі ой мазала-
ды. Олимп шыңында тұрғандай, қошемет 
сезінгендей, «мас» күйде болдым. Иә, 
жеңісті уысымнан шығарып алғаным 
3кінішті. Десе де, Париж Олимпиадасының 
күміс жүлдесі бұйырғанына қуаныштымын. 

– Спорт медицинасы мен дәрумендер 
жайында не айтасыз? Допинг дауы шықпас 
үшін кей балуанның шетелден дәрумен ал-
дыратынын білеміз. 

– Иә, лицензия үлестіретін турнир 
алдында федерация тарапынан да, Алматы 
облысы тарапынан да дәрумен берді. 
Жоғары спорт шеберлігі мектебі мен 
Спортты дамыту дирекциясы да қолдады. 
Олимпиада ойындарында бір массажист, 
бір дәрігер қызмет етті. Оқу жаттығу жиы-
нында да дәл солай. Негізі, карьерамда 
түрлі жарақат алдым. Операцияға дейін 
жеткізбей жазуға тырыстым. Мұнда да 
Боранбек ағайдың түрлі әдіс-тәсілі к3мек-
ке келді. Бірде тізе жарақатын емші жазып 
шыққан. Массаж алып, бұлшық етті емдеу 
арқылы операцияны айналып 3ттім.

– Күреске реформа керек деп жатамыз. 
Ал балуандар мемлекет қамқорлығын жата-
тын жер, тамақ, дайындықпен )лшейтіндей.

– Балуандардың 3зінше стилі қалып-
тасқан. Бапкерлер жетегіндегі шәкіртіне 
т3л әдісін бойына сіңірері анық. Кейде 
соны балуандар халықаралық аренада 
к3рсете алмай жатады. @йтпесе, біздің 
күрес әдіс-тәсілге бай, техникамыз мықты. 
Соны пайдалана алмай, әттегенайлап 
қалатынымыз бар. Иә, бозкілемде есепке 
жүйрік болу керек-ақ. Соңғы Олимпиада 
ойындарына қарап  шешім шығару дұрыс 
емес. Олар т3ртжылдықты түйіндер додаға 
қатысу үшін қаншама тер т3кті. Лицензия 
алудың 3зі  – 3зінше  жұмыс. Жарыста 
3зіне психологиялық тұрғыдан сенбей 
қалып жатады.  Мысалы, салмақ қуу – 
грек-рим күресінің ажырамас б3лігі. Оның 
3зі есеппен, күш жігермен келеді. 

– Рухани ресурсты қайдан аласыз? 
Жаныңызға тыныштық сыйлайтын не нәр-
се?

– Ауылға бару, атпен жүру, достармен 
бірге демалу рухани ресурс береді. Достар 
мен туыстардың арасындағы арқа-жарқа 
отырыс тамаша емес пе?! Кітап оқығанды 
ұнатамын. Соның бәрі маған рухани ты-
ныштық береді. Таза ауада серуендеп, 
тауға шыққанда күш жинаймын. Қолымнан 
келгенше жиі тауға шығамын. Туризм 
факультетінде оқып жүргенде де демалыс 
күндері группаластармен тау кезіп кетеміз. 
Ауылға жайлауға барғанда да тауға шыққан-
ды ұнатамын. Биікте не жасырынып 
тұрғаны, тау басында қандай сыр тұнып 
жатқаны қызықтыратын. Соған қарап 
отырып, ойланғанның 3зі рухани демалыс 
қой. Белжайлау, Аяқсазды аралап, табиғат 
ғажабына тамсанғанға не жетсін?! Баяғы-
да Жұмақан ағайымыз жайлауға «оқу-жат-
тығу жиынына» апаратын. Шатыр тігіп,  
екі апта к3к ш3пте күресіп қайтамыз. 
Соның бәрі болмысқа, мінезге әсер еткен 
екен.  Мінез «әкенің қанымен, ананың 
сүтімен» келетін дүние. Анам к3бінесе 
тілеуімді тілеп,  «абыройлы бол, басың 
аман болсын, жаттығуда к3п күш жұмсап 
қойма» деп жүреді. Ағайым «3зіміз жоқ 
жер жақсы к3рінетіні рас. Бірақ қайда 
тұрсаң, сол жерде чемпион болуың керек» 
дейтін. Ал әйелімнің «жолға түс, арғы жағын 
жол үйретеді» дегені мотивация береді. 
Олар – нағыз  мотиватор әрі қолдаушым. 

– Грек-рим күресінен басқа қандай спорт 
түрін жақсы к)ресіз?

– Жалпы, спорттың барлық түріне 
қызығамын. Бос уақытымда футбол ой-
нағанды ұнатамын. Допты жақсы теппей-
мін, футболды жақсы к3ремін.  Сол үшін 
балуан болмасам, футболшы болар ма едім, 
кім білсін?! =з басым футболдан  Ұлттық 
құраманың жанкүйерімін. Жаттығу жиы-
нында ережесіз баскетбол ойнаймыз. 
Сәрсенбі, сенбі – күні  ойын күні, қалыпқа 
келу күні. Cонда үстел теннисін ойнауға 
уақыт табатынымыз бар. 

– Gңгімеңізге рақмет! 
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